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IMP Glasnik izdaja delavski svet IMF — Industrijska montažna podjetja Ljub
ljana. Izhaja v 7.685 izvodih.
Uredništvo: Ljubljana, Titova 37
Ureja uredniški odbor: Iztok Munih (predsednik), Miro Dražumerič (namest
nik predsednika), Drago Goli, Ciril Hladnik, Lojze Javornik (odgovorni ured
nik), Aleksandra Kostanjevec, Janez Kržmanc, Ela Mulej, Janez Rojic, Dra
gica Rudolf, Katarina Sever in Majda Slapar.
Tiska Ljudska pravica v Ljubljani. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vra
čamo.
Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS št. 421-1-72 z dne 26.9. 1974 je 
IMP Glasnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.
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Težave pri delih v Sraku 
— ukrepi za

Zmanjšanje stroškov
^zdov delavski svet je v četrtek, 6. oktobra obravnaval probleme, 
j nastali pri izvajanju del v Iraku, ker plačila ne prihajajo, kot je 

F Jj videno. Meseci do konca leta so najbolj kritični, zato je delav
ki sprejel sklep, da bodo dobivali delavci na začasnem delu v 
Cj^'e še 30 odstotkov osebnih dohodkov v dolarjih, ostalo pa v di-

svetom tozdov, ki

R J!a V IraKULP,a je P°"Mj . sklep, naj bi delavcem v 
"n' delaleh • Zadt'žali izplačilo 
' n'h dohodkovfltni j"uun°aKov — in sicer ce- 

Bleh aev'zn' del ter 40 odstotkov 
;|^ega dohodka v dinarjih, 
tei naJ bi tekoče prejemali

m J ^ 3() nHctntlcnv ncohnoonv- 30 odstotkov osebnega 
dka in v dinarjih, ostali del

2$e Z3dLži 'n s>cer največ za 6
lav-CeV' Po Predlaganem sklepu 

pllr Cem ne bodo pripadale 
>ei idot!.Za 0sebne dohodke, ki jih 
'zj jQ dobili izplačane z zamudo.

*p. Cl

izplačane
Pa ni edini predlagani 

uni sozdovega delav-
sveta so obravnavali tudi

jL^uPravni sporazum o zača- 
,sa0v Vstopanju dinarskih stro-
!e1li,|0Zir&nia izdatkov pri izva- 

>1^ "tvesticijskih del v Iraku. 
a večina se je z njim stri-rd ali,:

rilt;ij. .n Priporočajo tozdom — 
jo del- naj ga sprejmejo.
ifl.t jr „°do tozdi odstopili v ko
lu 'o/ask'h projektov posebne 
iifl jt)e e stimulacije, pozitivne te- 
:i lids. raz*ike in obresti od teh 
i 4ko CV' "ko velja samo za letos.' 
j irj. j Združena sredstva bodp va- 
4roala s splošno obrestno 
e4ta;'..tozdi pa jih bodo dobili 
eljjiče. '^-Skupnega prihodka zak- 
eg< la Projektov.
d

Delegati so se seznanili tudi z 
ukrepi za znižanje stroškov in 
izboljšanje likvidnosti iraških 
projektov, ki jih je sprejel po
slovni odbor za Irak in so jih tudi 
podprli.

Razprave, v katerih potekajo 
dela v Iraku, so osvetlili gene
ralni direktor sozda Franc 
Kumše, pomočnik generalnega 
direktorja Uroš Korže in direk
tor tozda Inženiring Rudi Cer
šak.

Franc Kumše je opozoril, da je 
situacija s plačevanjem del v 
Iraku kritična, saj vprašanje pla
čil za dela na vojaških projektih 
še ni rešeno. O tem tečejo dogo
vori med vladama obeh držav in 
sredi oktobra bo šla v Irak pred
sednica ZIS Milka Planinc. Po
goji plačila bodo slabši in za del 
plačila želijo investitorji dveletni 
odlog. V Jugoslaviji.se pogovar
jajo tako, da bi Narodna banka 
nudila izvajalcem del v Iraku di
narska posojila za osebne do
hodke delavcev in domačo 
opremo. Toda letos nima več de
narja za ta namen, tako da lahko 
ta posojila pričakujemo po 
novem letu.

Uroš Korže je položaj i>a pro
jektih osvetlil s podatki za letoš
nje prvo polletje. Do 30. junija

Tisoči Skipov bager

8er pred tovarno.

smo na iraških projektih končali 
63,4 odstotka pogodbenih del, 
fakturirali smo 57 odstotkov, 
plačilo pa smo dobili za 42,4 od
stotka po pogodbi prevzetih del.

30. junija je imel IMP še pre
sežek prilivov nad odlivi na račun 
avansov, toda do danes se je rea
lizacija v Iraku precej povečala, 
novih prilivov pa ni bilo — ku
pček dolarjev torej kopni.

Naredili so tudi izračun uspeš
nosti projektov in po plačani rea
lizaciji izračunali, da so bili — 
gledano v celoti — 30. junija 
projekti v izgubi. Fakturirana 
realizacija pa kaže dokaj ugodno 
sliko in bi nam projekti prinesli 
določen dobiček, če bi prejeli 
plačila. IMP ima v Iraku okrog 
30 milijonov dolarjev odprtih 
terjatev.

Zaradi takšne situacije je po
slovni odbor za Irak sprejel celo 
vrsto ukrepov za izboljšanje lik
vidnosti iraških projektov in zni
žanje stroškov. Ti so: znižanje 
izvozne cene za blago drugih 
proizvajalcev, podaljšanje roka 
plačila na 90 dni, kolikor pred
pisi še dovoljujejo, stimulacije za 
transportne storitve gredo v ko
rist projektov, znižanje cene 
lastnega blagovnega izvoza za 50 
odstotkov interne stimulacije od 
prodanih deviz, dinarski del 
osebnih dohodkov dobi jo tozdi v 
dinarjih, znižanje fiksnih stro
škov itd.

Ocenjeno je, da bodo na ta 
način tozdi, ki izvajajo dela v 
Iraku, do konca leta prikrajšani 
za okrog 278 milijonov dinarjev 
dohodka. Pri tem pa je Uroš 

- Korže opozoril, da so ti tozdi 
imeli v prvem polletju samo na 
račun, pozitivnih tečajnih razlik

'■Vedeljek, 19. septembra oh 13. uri so se Skipovi delavci zbrali v 
p dj bi proslavili lep jubilej — naredili so tisoči bager — nakla- 

L>tovi|r0totiP' (ega gradbenega stroja je Skip razvil leta 1975, ker so 
ti ■ erh n' na ,rz*šču ni več dovolj povpraševanja po njihovem kla- 
ul'i tis0Pr°8ramu — to je stolpnih žerjavih in gradbenih odrih. Nare- 
E.deiav str°jev v razmeroma kratkem času, ni slab dosežek, zato so 

%n,. 1 tudi Drimernn nrnslavili Gnste je pozdravil predsednik.p Pove„Cl tud’ primerno proslavili. Goste
T je o0 - delavskega sveta Ivan Češnovar, o razvoju bagra in tovarne

jlV. iob v°n' d^ektor tozda Jože Horvat. Med drugim je poudaril: 
k^I Upi aterem smo se zbrali in nosi številko 1.000, bo čez nekaj časa 

’t(i;rvi, kj ad v Alžiriji. Naključje je hotelo, da je tisoči bager obenem 
jtiL’.Saj <^a b°rno izvozili. Vendar pa lahko rečemo, da to ni le naključ- 
4o C*rkv? čase načrtno išče možnosti za izvozsvojih bagrov in

“ m 'ioseggj tudi prve USpej,e kar ni majhen dosežek, saj so 
terja zlasti zahodno tržišče visoko kvaliteto. Več o. 

strani, o Skipovih izvoznih načrtih pa na 5. stra-
(Foto: L. J.)

Pomembne novosti na Sejmu elektronike

Nadaljevanje na 2. strani

V ponedeljek, 3. oktobra so na ljubljanskem Gospodarskem razstavišču odprli sejem Sodobna elektro
nika 83. Med 540 razstavljale! iz dvajsetih dežel predstavlja na tem sejmu svoje izdelke tudi IMP.

Sejem elektronike je letos povabil ogromno obiskovalcev in lahko rečemo, da je tudi naš razstavni pro
stor pritegnil kar precejšnjo pozornost. Med prvimi gosti na našem razstavnem prostoru pa sta bila pred
sednica Zveznega izvršnega sveta Milka Planinc, ki je sejem tudi odprla in predsednik Republiškega izvrš
nega sveta Janez Zemljarič. Po slovesni otvoritvi sejma so si namreč zbrani predstavniki družbenopolitič
nega življenja ogledali razstavo in se za nekaj časa zadržali tudi ob IMP-jevih izdelkih, ki jim jih je na kratko 
opisal direktor Emondove prodaje šibkega toka Emil Verbič.

Na tem sejmu je tozd Ten-Telekomunikacije prvič prikazal svoj televizijski oddajnik z močjo enega kilo
vata, ki je plod lastnega razvoja. Ob tem lahko omenimo, da v Tenu izdelujejo tudi že njegovega večjega 
brata, to je petkilovatni televizijski oddajnik in so prepričani, da bodo lahko televizijske oddajnike tudi 
izvažali. Predstaviili pa so tudi novo izvedbo širokopasovnega 20 vatnega ojačevalnika.

Precej obiskovalcev se je gnetlo okrog sistema za računalniško vodenje proizvodnje, ki so ga naredili za 
Tovarno olja Diamant Zrenjanin. Rastavili so kompleten sistem z komandnim pultom, procesorjem, vi- 
deoterminalom. tiskalnikom in kontrolno ploščo. V sistem je vgrajen mikroračunalnik AVT 805.

Razstavili so tudi elektronsko krmiljenje dvigal v dveh izvedbah: duple.v in quadroplex (za dvojna in če
tverna dvigala). Quadruplex je že prodan in sicer ga bodo vgradili v hotelu Sarajevo kamor so že odpeljali 
hotelski informacijski sistem ARCIS-H, tako da ga na sejmu niso mogli predstaviti. Pač pa so predstavili 
računalniški sistem centralnega nadzora ARCIS-N, ki je tudi že prodan — za hotel Slovenska plaža v 
Budvi.

V tem kratkem zapisu ne moremo opisati vseh razstavljenih eksponatov. Morda velja omeniti le še žepne 
kalkulatorje, nad katerimi se je marsikdo začudil: »Od kdaj pa delamo te ,igračke1?« Naredili so jih v 
tozdu Ten-Telekomunikacije v kooperaciji z neko firmo iz NDR, vendar pa nimajo kakšnih posebnih načr
tov s tovrstno proizvodnjo.

Toliko na kratko o prvih vtisih s sejma. O nekaterih naštetih pomembnih novostih bomo obširneje pisali 
v prihodnjih številkah Glasnika. (Foto: L. J.)

Panonija in Blisk 
se odločata 
o združitvi

V petek, dne 14. oktobra 1983 se bodo delavci TOZD Blisk in DO 
Panonija iz Murske Sobote izrekali o sprejemu Samoupravnega spo
razuma o združitvi v delovno organizacijo Panonija — industrija kme
tijske mehanizacije in montaže Murska Sobota.

Na omenjenem referendumu, 
se Bodo delavci tozda Blisk tudi 
odločali o sprejemu sklepa o izk
ljučitvi — izstopu tozd Blisk iz 
delovne organizacije PMI Mari
bor..

Predlagana je ustanovitev de
lovne organizacije z dvema toz
doma: Kmetijska mehanizacija 
in Blisk. Združitev bo Panoniji in 
Blisku prinesla večjo učinkovi
tost z enotno zasnovo razvojne 
politike se bo kompletirala po
nudba in skrajšal čas uvajanja 
novih proizvodov, skupna pro
dajna politika pa bo omogočila 
še večjo uveljavitev na jugoslo
vanskem tržišču in povečala 
izvozne možnosti. Skratka, ela
borat nakazuje, da bo združitev 
obema partnerjema omogočila 
boljše poslovne rezultate in tako 
stabilnost nove delovne organi
zacije.

Vse aktivnosti v zvezi s pripra
vami na referendum, so v teku. 
Tako so bile v obeh organizaci
jah izvedene razprave o osnutku 
SaS o združitvi v novo delovno 
organizacijo, mikro in makro or
ganiziranostjo delovne organiza
cije in o osnutku Samoupravnega 
sporazuma o združevanju dela 
delavcev vsake nove temeljne 
organizacije. V sami razpravi bi
stvenih pripomb ni bilo. V obeh

organizacijah so ustrezni organi 
že razpisali referendum in ime
novali komisije za izvedbo refe
renduma.

V Panoniji so delavci obrav
navali gradivo 26. septembra po 
sindikalnih skupinah.

Elaborat o integraciji predvi
deva tudi skupna vlaganja, ki 
bodo omogočila povečanje proi
zvodnje. To so vlaganja v 
opremo in tudi gradnja novih 
proizvodnih prostorov. Tako naj 
bi do leta 1988 zgradili 2.500 kv. 
metrov veliko proizvodno halo, v 
kateri bodo skupna lakirnica, li
varska in kovinska dejavnost.

Na zborih v Panoniji so ocenili 
načrtovano naložbo tudi s širšega 
vidika in menili,'da ustreza krite
rijem za prestrukturiranje go
spodarstva v naši republiki. 
Rekli so še, da je treba pregledati 
vse proizvode Panonije in Bliska 
in ugotoviti, katere bi lahko izva
žali. Treba bo tudi izračunati, 
kakšen bo učinek novih naložb.

V obeh organizacijah pričaku
jejo dobro udeležbo na referen
dumu in pozitivni rezultat refe
renduma, saj se z združitvijo 
nudi večja socialna varnost .vseh 
delavcev in omogoča hitrejši in 
uspešnejši razvoj nove delovne 
organizacije.

F. K., A. Z.

Vabimo vas na 
seminar 

o obveščanju
Vsi, ki bi radi sodelovali v našem Glasniku ali se zanimate za in

formiranje, ste vabljeni na seminar o obveščanju, ki bo v soboto, 
22. oktobra ob 9. uri v sejni sobi IMP, Titova 37, Seminar bo orga
niziral uredniški odbor IMP Glasnika.
Na seminarju bomo obravnavali:

# Nekatera vprašanja nadaljnega razvoja IMP: in sicer pred
logi za organizacijske dopolnitve v sozdu, predlog novega in enot
nega sistema osebnih dohodkov v sozdu, perspektive za izvajanje 
investicijskih del v tujini. Uvodoma nam bo o teh temah poročal 
predsednik komisije za planiranje in družbenoekonomske odnose 
pri sozdovem delavskem svetu Bojan Šefrnan.

# Novinarska fotografija. Za predavanje o tej temi smo naslo
vili enega najboljših slovenskih fotoreporterjev, mojstra fotogra
fije in urednika fotografije pri dnevniku Delo Joca Žnidaršiča.

# Pogovor o urejanju Glasnika. Na pogovoru uredniški odbor 
in vsi, ki pišemo za Glasnik, pričakujemo vaše ocene, pripombe in 
predloge za konkretne teme, o katerih naj bi pisali, ali za dolgo
ročnejše usmeritve.

Pridite, če bi radi pisali! Vabljeni pa ste tudi, če vas pisanje sicer 
ne veseli, vas pa zanimajo teme , ki jih bomo obravnavali. Še pose
bej veseli pa bomo vseh predlogov za oblikovanje Glasnika, kajti s 
svojimi idejami boste prispevali, da bo lahko časopis v večji meri 
odražal to, kar si bralci želite.

UREDNIŠKI ODBOR IMP — GLASNIKA

IZ VSEBINE
• Tozd Ogrevanje — vodovod je dobil plaketo za uspešno

delo na nikšičkem vodovodu. str. 4
• Izvozni dosežki naših organizacij: Tena Telekomuni-

kacije, Tena Energetika, Idrijskega Tia, Skipa in Pa-
nonije. str. 5

• Kako rešujemo stanovanjske probleme. str. 6
S Potres nas ni presenetil — vaja Golovec 83. str. 8
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Priprave smernic plana 1984 Gospodarski rezultati v osmih mesecih

Montaža bo dobila delo na tujem
če bo konkurenčna

5 Letošnji uspeh 
bo dober —

Na sestanku o usklajevanju smernic plana za leto 1984 v četrtek, 6. 
oktobra, je komisija za planiranje in družbenoekonomske odnose po
svetila največ pozornosti tozdom in delovnim skupnostim skupnega
pomena.

Sestanka se je udeležil tudi di
rektor tozda Inženiring Rudi 
Geršak, ki je spregovoril o pri
dobivanju del v tujini. Po njego
vem se morajo montažni tozdi 
temeljito reorganizirati za pro
dor na tuje. Z današnjimi cenami 
imamo bore malo upanja, da bi 
pridobili posle v tujini, meni 
Rudi Geršak.

Montažni tozdi imajo torej po 
njegovem dve nalogi: Da najprej 
realno ocenijo, koliko delavcev 
morajo zaposliti v tujini in se 
nato organizirajo, da bodo lahko 
konkurenčni.

Opozoril je tudi, da bi morali 
prihodek od del v tujini usmer
jati v razvoj montažne dejavnosti 
in predvsem v tehnološki razvoj 
proizvodnje, česar doslej nismo 
počeli.

Rudi Geršak je dejal, da je In
ženiring zadnjih pet let navezal 
dovolj stikov z zahodnoevrop
skimi in jugoslovanskimi inženi- 
rinškimi organizacijami, tako da 
priprava ponudb sploh ni pro
blematična. Zatrdil je, da imamo 
dobre stike s številnimi organiza
cijami, ki nas cenijo in bi nas bile

pripravljene vzeti kot partnerje 
pri izvajanju investicijskih del, če 
bi bili konkurenčni.

Pomočnik generalnega direk
torja sozda Uroš Korže je menil, 
da mora Inženiring pripraviti 
program aktivnosti za pridobi
vanje del v tujini, v katerem mo
rajo biti zaobsežene tako nje
gove naloge, kot tudi stroškovni 
elementi, se pravi problematika 
pbnudbenih cen. Ponudbena 
cena ne more biti prepuščena le 
posameznim tozdom, ker je inte
res celega sozda pridobiti dela v 
tujini. K večji ‘konkurenčnosti 
nam lahko pomaga drseči tečaj 
dinarja, zaradi katerega bi se 
morale ponudbene cene v tujini 
znižati.

Bojan Šefman je 'povedal 
nekaj osnovnih podatkov iz 
planskih smernic tozd Marke
ting. Število zaposlenih namera
vajo povečati za deset (na 99), da 
bi okrepili izvozni oddelek, 
skupno nabavno službo in pro
dajno ponudbeni oddelek.

Računajo, da bodo obseg pro
daje v Jugoslaviji povečali za 20 
odstotkov, v tujini pa za 55.

Novost iz Skipa

Obiralec sadja
Ljubljanski Skip je na Novosadskem kmetijskem sejmu prvič pri

kazal svoj novi stroj: univerzalni obiralec#sadja. To je naprva, ki v sa
dovnjakih obira višnje, češnje, olive, jabolka, hruške, slive in druge 
vrste sadja. Stroj je dolg skoaj enajst metrov in ima na eni strani hi
dravlično napravo za otresanej sadja, po dolžini pa tekoče trakove, po 
katerih sad je nakladajo v zaboje. Poganja ga traktor. V Skipu bodo ta 
stroj izdelovali v celoti iz domačih sestavnih delov. S tem bodo kmetij
skim organizacijam ponudili stroj, kakršnega so doslej morale uvaža
ti. Cena bo konkurenčna, saj tovrstni stroj iz uvoza stane 130.000 
mark, cena Skipovega obiralca pa bo med 4 do 3,5 milijona dinarjev 
— pri čemer računajo tudi na primerno akumulacijo.

4 * 4 4!
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Nadaljevanje s 1, strani

280 milijonov dohodka. S temi 
varčevalnimi ukrepi se torej ne 
krni plačilo za opravljeno delo ali 
prodano blago, pač pa se v glav
nem preusmerja dobičke, ki jih 
prinašajo devize iz Iraka, v korist 
projektov, da bi lahko delo koli
kor toliko normalno nadaljevali.

Posebej burna razprava je bila 
6 posegu v osebne dohodke de
lavcev, ki delajo v Iraku. Gene
ralni direktor Franc Kumše je 
povedal, da je ukrep neizbežen, 
ker 1MP, dokleb Narodna banka 
Jugoslavije nima denarja za kre
ditiranje del v Iraku, preprosto 
nima sredstev za redno izplače
vanje osebnih dohodkov. Zatrdil 
pa je, da bo izplačilo osebnih do
hodkov zadržano največ pol leta, 
morda celo manj. ZIS namreč 
trdno obljublja, da bo rešitev 
kreditiranja del v Iraku prihod
nje leto glavna prioriteta, tru
dimo pa se tudi dobiti pomoč po
slovnih bank.

Delegati pa so imeli precej 
pomislekov in sicer ne toliko 
glede zmanjšanja dolarskega de
leža (kajti za to je sozdov delav
ski svet pooblaščen po Samou
pravnem sporazumu o razpore
janju delavcev na delovišča v tu
jini); bolj sporno je bilo vpraša
nje, ali ima sozdov delavski svet 
pravico skleniti, da se odloži iz
plačilo dela osebnih dohodkov.

Delegati iz montažnih tozdov 
so menili, da utegpejo biti zaradi

tega težave, ker delavci ne bodo 
več hoteli v Irak'. Gre za delavce 
iz istega tozda — eden je šel lani 
ali predlanskim v Irak pod pogo
ji, ki so veljali takrat, drugi pa naj 
bi šel jutri pod bistveno slabšimi.

Direktor Inženiringa Rudi 
Geršak je menil, da to ne bo pre
hud problem, saj se število de
lavcev v Iraku zmanjšuje — tre
nutno jih je še 1.000 in bo jih 
vedno manj.

Pomislek je bil tudi, da brezo
brestni odlog izplačila osebnih 
dohodkov pri sedanji inflaciji 
problemtičen, predvsem pa to, 
da se delegati niso posvetovali v 
svojih tozdih.

Franc Kumše in Rudi Geršak 
sta posebej opozorila, da se mo
ramo pri sklepih o osebnih do
hodkih ostati usklajeni s sloven
sko gradbeno operativo, ki ima v 
Iraku 5.000 ljudi, s katerimi de
lamo na istih gradbiščih. Pred
stavniki republiškega izvršnega 
sveta so nas opozorili, da je to 
tako občutljivo vprašanje, da ne 
dovoli neusklajenosti. Gradbena 
operativa je v še težjem položaju 
kot mi in bo tudi prisiljena za 
nekaj časa zadržati izplačila 
osebnih dohodkov.

Kljub temu delegati delav
skega sveta niso sprejeli sklepa o 
odlogu izplačil, pač pa so sklenili, 
naj o tem odločijo delavski sveti 
tozdov, ki izvajajo dela v Iraku. 
O tem naj razpravljajo in odlo
čajo do 20. oktobra.

, LOJZE JAVORNIK

Opozoril je, da še nimajo re
šenega sistema za financiranje 
Marketinga, saj tozdi, za katere 
dela, uporabljajo pri plačevanju 
njegovih storitev različna merila. 
V postopku sprejemanja plana 
za leto 1984 bi jih morali poeno
titi. Računajo, da bo prispevek 
za Marketing prihodnje leto višji 
za petino, vendar ne za vse tozde 
enako, pač pa glede na obseg 
dela, ki ga bo Marketing opravil 
za posamezen tozd.

Smernice Marketi ngovega 
plana imajo še pomanjkljivosti. 
Pri prodaji v Jugoslaviji niso 
uspeli uveljaviti načela, da bi 
izhajali od izdelkov in povpraše
vanja po njih, ker tozdi načrtu
jejo vrednost. V nadaljnem po
stopku želijo biti konkretnejši. 
To jim je bolj uspelo pri izvozu, 
še konkretnejši pa je plan skupne 
nabave.

Uroš Korže pa je na kratko 
predstavil usmeritve v delovni 
skupnosti sozda, kjer je glavna 
naloga nadaljnja izgradnja raču
nalniško podprtega informacij
skega sistema. Zdaj pripravljajo 
elaborat za drugo fazo, za kate
rega imajo programski del že

skoraj končan, medtem ko jim za 
opredelitev potrebne strojne 
opreme še manjkajo nekateri 
podatki.

V letu 1984 bo že razvita ve
čina obdelav — od avtomatske 
obdelave poslovnih informacij 
do računalniškega vodenja pro
jektov. Uvajanje teh programov 
pa je odvisno od možnosti za 
nakup opreme — predvsem ter
minalov. Ocenjujejo, da bo imel 
sistem v končni fazi okrog 200 
terminalov, za kar bo potrebno 
zagotoviti tudi ustrezno računal
niško kapaciteto.

Toda glavni strošek v drugi 
fazi gradnje računalniškega si
stema bodo terminali in oprema 
za povezave.

V delovni skupnosti bodo 
ustanovili tudi novo službo za in
vesticije.-To bo obenem stro-. 
kovna služba za oceno investicij, 
ki naj bi jo ustanovili v sozdu in 
tako uresničili zamisel, da bomo 
investicijske načrte usklajevali 
na ravni sozda. Za to službo ne 
bo potrebnega dodatnega zapo
slovanja, pač pa le reorganizaci
ja.

LOJZE JAVORNIK

toda konjunkturi
upada

Poslovanje v prvih osmih mesecih letošnjega leta je uspešnflij 
pa nas lahko, kaj bo prihodnje leto, saj ne sklepamo predvidene^ 
sega pogodb, so ugotovili delegati v sozdovem delavskem svefl

Podatke o poslovanju v prvih 
osmih mesecih letos je povedal 
pomočnik generalnega direk
torja Uroš Korže.

V osmih mesecih smo fakturi
rano realizacijo na domačem tr
žišču presegli za 6 odstotkov, v 
primerjavi z lani pa za 27. V 
planskih službah ocenjujejo, da 
se bo ta ugodna smer nadaljevala 
do konca leta in bomo letos pre
segli načrtovane cilje. Pri tem je 
značilno, da montažna dejavnost 
zadnje mesece čuti upadanje — 
tako po realizaciji kot pri sklepa
nju novih pogodb — medtem ko 
je obseg proizvodnje še dober. 
A Najbolj zaskrbljujoč podatek 
pa je, da konjuktura, to je ra
zmerje med doseganjem novih 
pogodb in fakturirano realizacijo 
že nekaj let pada in je avgusta 
zdrknila na najnižjo točko v zad
njih petih letih. Pri sklepanju 
novih pogodb smo 9 odstotkov 
za planskim ciljem in tudi do 
konca leta ne kaže, da bi komer
cialnim službam uspelo ujeti za
mujeno. Se pravi, da moramo v 
prvem četrtletju pričakovati te
žave.

NDR — je znašal 2,5 ni 
dolarjev.

Pri uvozu smo šli kofflL 
polovico letnega plana 
za 5,5 milijona dolarjev bj*. 
Naš izvoz je bil torej štiri'*] # 
krat večji od uvoza.
skrbi ni, da ne bi izpolnili p'

Panonija je na letošnjem jesenskem Zagrebškem velesejmu lepo 
predstavila svoj proizvodni program. Obiskovalci so lahko videli med 
drugim stiskalnico slame, nahrbtne škropilnice, pa seveda sejalne 
stroje, stroj za predelavo sadja, pa tudi novo izvedbo avtomobilske 
prikolice z nadgradnjo. Največ pozornosti je vzbudila elektronska 
kontrolna naprava za pnevmatske sejalne stroje, ki traktorista opozo
ri, če pride pri delovanju stroja do napake. Skupaj s Panonijo je raz
stavljal tudi Blisk drobilce zrnja, mešalce gnojevke in novost — trosi- 
iec apna.

(FOTO: FRKU)

Tudi v zunanjetrgovinski me
njavi so osemmesečni rezultati 
dobri tako pri izvozu blaga in sto
ritev kot pri drugih dohodkovnih 
učinkih (stimulacije za prodajo 
deviz v sozdu in zunaj, pozitivne 
tečajne razlike, izvozne stimula
cije, zmanjšanje davčnih osnov 
na račun izvoza). Tem učinkom 
gre zahvala, da se je ob polletju 
dohodek povečal bolj od celot
nega prihodka in tako bo tudi 
konec leta.

Konec avgusta smo dosegli že 
82 odstotkov letnega izvoznega 
plana (blagovni izvoz je za celot
nim planom zaostajal le še 9 od
stotkov). Skupni konvertibilni 
izvoz je bil 24,5 milijona dolar
jev, od česar je bilo za 17,5 mili
jona dolarjev blagovnega izvoza. 
Klirinški izvoz — predvsem v

v okviru Siseota.
Devizna situacija pa je sVj 

saj smo dosegli le 64 odstC_ 
načrtovanih deviznih priliv°'| 
to je 18,5 milijona dola' 
Tako je zaradi širjenja koK 
zacijskih poslov in dob1 
izvoza v Alžirijo (kredit) 
daljšanih plačilnih rokov z^Pa 
govni izvoz v Irak. Ker ni P( et 
kovati, da se bo tu stanjša 
konca leta obrnilo na b‘p| 
bomo konec leta ostali pri * i: 
ni h prilivih za 20 do 25 odst0 o, 
pod planom. Zi

Posebej pa je Uroš Korž°l ‘ j 
zoril na nesorazmerje pri0 \ 
ni h dohodkih. Razmerje h 
prečnih dohodkov med to* jel 
najnižjimi osebnimi doho° h 
doseglo že 2,5 proti L 'z ti 
sicer ni problematična gl00' "e 
predpisane omejitve, ker0 
zaostaja za rastjo dohodka- e< 
to je dohodek od tečajnih13'' 
premij za devize it., kar nis° 
zultati dela, je menil Uroš 
zato moramo v sozdu spj 
usmeritev, da je treba 0$c 

• dohodke spraviti v enoten 0
in uveljaviti načela delitve 
delu. dl

Zelo malo časa je 
potrebno, da (ta 
napišete 15 vrstic i 
o tem, kaj se doge]1 ;■
pn vas.
Glasnik pa bo bO‘l^ k, 
zanimiv in boljšu c !
bo v njem več 
informacij.

Fakturirana realizacija — avgust 1983
Real. .

102D

I. OV 
-2. KM 
3 . MK '
- SD 
PROf-lONT

4. MM
5. IB
6. PROT.
7. BLISK
8. EKO 

PMI
9. EM
- brez.bi.izv.

10. DVG
II. TEN-E
12. TEN-T
13. ISO
- CK 
EMOND 
KLIMAT 
TIO 
PAN

14. TRATA-A 
.15. TRATA-Č 
1.6. ITAK
17. SKIP
18. IPKO .

IKO
19. LSNL
20. TA 
2.1. VIPO 
22. LBK

LIVAR

Plan (v 10 din
1983

24. MP 
KLIMA

870.070
447.334
484.534

6.813
1.808.751

928.000
34.000 

' 52.500
319.000 
449.050

1.782.550 
, 577.300

520.000
325.000
562.000
390.000
280.000 
41.980

2.176.280
480.000
610.000 

1.383.655
450.000
318.000 
235.200 
433.900
370.000 

1.519.100
758.000
360.000
92.000

162.000 
.372.000 
613.050 
387.000

1.000.050
25. INŽ
26. MARK
27. PB
28. ZAST
29. ALCH
30. IC 

IZIP
- PD

IMP

183.886
118.762
136.378
235.030
180.800
26.325

881.181
20.770

13.034.337

581.381
298.908
323.765

4.553
1.208.607

571.400
22.050 
34.400

210.120
286.611

1.124.581
385.750
347.470
206.950 
375.520 
260.590 
187.110
28.050 

1.443.970
2f>8.163
392.200
774.951 
314.947 
206.700 
154.056 
297.222 
282.900

1.255.825
497.114
233.300
60.864.

104.000
895.278
397.800
243.810
641.610

avtjušt

120.400
69.790
85.946

156.772
104.500
16.602

553.920
17.200

8-576.305

79.872 
41.065 
44.480 
N 625 

166.042
70.000 
2.600 
4.100

27.700
35.000 

139.400
52.990
47*470
32.380
51.590
35.800
25.710
3.850

202.320
41.000
50.000 
37.117 
33.750 
25.440 
16.464 
34.712 
24.500

134.866
69.000
39.000 
7.796

12.000 
127.796 
52.700 
29.420 
82.120

Izvršitev
avgust

16.300
10.500
8.758

21.400
12.000

1.423
70.381

6.000

1.057.042

102.277.451
14.275.085
27.243.235

669.502
144.465.273
48.843.766
2.648.418
3.535.150

35.763.796
48.216.894

139.008.024
80.514.970
49.676.953
18.336.395
50.563.436
42.733.562
29.974.838
2.696.798

224.820.019
41.131.909
32.702.998
64.074.030
40.719.672
25.297.661 
17.382.635 
36.932.934
38.624.661 

158.957.563
85.225.032
39.002.279
9.419.891

16.113.371
149.760.573
54.465.963,
35.793.341
90.259.304

8 mes.83

673
263
399

5
1.341

524
20
28

228
295

1.097
621
385
165
343
276
204

30
1.642

276
359
821
314
221
162
302
318

1.319
571
227

72
121
993

1.572'.004
6.137.820
2.909.556 

18.913.641
9.829.556 

803.680
40.166.257
5.602.847

1.090.948.797

425.
263.
689.

050.917
286.249
666.681
375.426
379.273
854.959
789.074
448.295
511.228
186.194
789.750
500.025
512.157

.600.241

.750.600

.726.311

.591.971

.694.306

.863.454

.228.991

.493.312

.298.905

.477.668

.407.835

.989.094

.697.787

.041.265

.613.649

.229.185

.766.186

.675,679

.377.028

.048.078
814.822
570.026
384.648

mes.1982

72.962.472 
60.759.825 

* 92.884.074 
174.054.120 
113.393.480 
14.770.610 

528.824.581 
17.015.098

9.086.939.939

509.689.184
322.138.547
266.067.484

3.614.105
1.102.359.205

556.736.972
14.890.630
27.627.591

171.613.795
224.589.727
995.458.715
650.401.243
543.743.181
116.877.045
260.559.816
171.374.514 
153.586.954
19.517.752

1.372.317.324
196.293.781
213.883.074
598.993.495
215.769.515 
172.353.025 
140.613.753
271.255.496 
109.832.975 
909.824.764 
414.183.864 
149.851.971
57.826.749
89.253.533

711.116.117
312.463.385
230.869.199
543.332.584
158.210.999

72.638.642
151.139.993
87.863.062
14.462.271

484.314.967
12.837.342

7.140.731.368

Indeks Izvršitve__sj
letni
plan

77
59
82
79
74
57 
61 
54
72 
66 
62

108
74 
51 
61
71
73 
73
75
58
59 
59 
70 
70
69
70 
86 
87
76 
63 
79 
75
72

69
68

-69
40
51
68
74
63
56
60
82

109
103

98

80

103

106
100

98

108
108

106
Siti ) ( )
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Ob tisočem bagru, ki so ga naredili v Skipu

Zunaj boljša cena kot doma
V Skipu so septembra izdelali tisoči bager nakladalec. To jevsekakor 

lep jubilej in prav je, da pogledamo dosedanjo zgodovino tega stroja, s 
katerim se je S kip lepo uveljavil na domačem tržišču. Navajamo po
datke, ki jih je povedal direktor tozda S kip Jože Horvat na proslavi 16. 
septembra.

i°'-> bager pred tovarno

Kn°nija

^nijina prodaja s področja

#*nsk!
ega programa na jugo- 

Hpla "'ern trz'*ču’ k' naj bi letos

Prihodnje leto bodo za 
38 odstotkov več prodali

jsl .^kih predvidevanjih zna- 
toijo j? milijard dinarjev, raču- 

’ a bo prihodnje leto dose
gi ■ -pesek 140 milijard dinarjev, 

°t>s nZa odsttkov več kot 
. p 'r|i i^sma Panonijinih izdel- 

d jugoslovanskem tržišču.ot teu „
idili Qa Predvsem prek 12 trgov- 
Vi j. [Sanizacij, s katerimi ima 
;(Jl

ti °rganizacija podpisan dol 
1
^ČL^ateriala ne moremo delati

is<
KO
g

2 na nas
iNk,

goročni sporazum o skupnem 
planiranju proizvodnje in proda
je. Podpisnice tega sporazuma so 
Agraricoop Zagreb, Astra Za
greb, Poljooprema Sarajevo, Po- 
Ijooskrba Zagreb, Agrovojvodi- 
na, Agrooprema Zagreb, Beo
grad, Svetozarevo, Jugoturbina 
Karlovac, ABC Potrošnik Mur
ska Sobota, Agrotehnika Gruda 
Ljubljana, Opremotehna Ljub
ljana, Metalka Ljubljana, Jeklo- 
tehna Murska Sobota.

M. P.

Dobavitelji pozabljajo

J:i0 j iePo je, če imaš vsak dan 
jj^n veš za zaslužek. Če je 
it|j( 0unja dobro organizirana, 
^tu*3 'Jelkov dobra, ko
ta; ra na trgu v .redu, potem 
ij2dSam° še skrb, kako napra- 
. e ke za kupce. V zadnjem

KemSe Vse P°g°steie Pojavlja 
,■ )Sa m ' s cim delati, čeprav se 
l Fo sv°gi še ne zavedajo. 
d\ ž.., a z referentom ob števil- 

ilav.°jib z odlitki mimogrede 
kitr la'a> da bo dela še dovolj, 
k te arna po sebi kanila skrb, 
fsjr njU’ kar vidiva, spoada še 
th0 ‘l|’včesar pa ni moč dobiti. 
Črr',„CrPalke morajo imeti 

otor je raznih moči, 
liti ^a tip, in tu je problem, 

očiia '1ekai mesecev stara 
, Se ke ne uresničujejo, 

jev j ai glavni dobavitelj sta
ti i Maribora je skoraj po- 

svojega zelo velikega 
tovarno, ki finalizira iz- 

if'ker ^r°k’ Pfavijo, da je v 
[fitiQ ,ni ztce, kar lahko verja- 
%a’p.c Pa gre toliko v izvoz. 

» tp a’ ^aj že spoznavamo, na 
je n/^čcsa manjka in nič

hudo je, če veš, da na drugem 
koncu opravijo tako delo zelo 
kvalitetno, da imajo žico, pa si s 
to možnostjo ne moreš koristiti, 
ker te vežejo pogodbe.

Gornji primer gotovo ni vsem 
znan, bo pa takrat, ko ne bo ma
teriala za delo in zato ne bo pro
daje in tudi dohodka ne. Zato se 
mora v takih problemih zavze
mati vsakdo, da pri svojem delu 
varčujejo z vsem, kolikor je mo
goče, da bodo stroški proizvod
nje manjši, dohodek zaradi pri
hrankov (pri energiji, svetlobi, 
vodi itd.) pa večji. Tudi to odprav
lja težave.

FRAN VODNIK

V letu 1976 je razvoj IM P S k ip. 
razvil prototip bagerja nakla
dalca na traktorski osnovi. Istega 
leta smo ga že razstavili na Jesen
skem zagrebškem velesejmu. 
Prototip je vzbudil veliko zani
manje pri gradbenih in komu
nalnih podjetjih, ker smo bili v 
tem razredu univerzalnih bagrov

*— nakladalcev edini proizvajalec 
v državi.

V čem je bilo pravzaprav bi
stvo tega stroja in kaj je takrat 
pomenil za Skip?

IMP —- Skip se je v letu 1976 
ravno nekoliko potegnil iz težav, 
v katere je zašel zaradi preneha
nja zanimanja za gradbena dvi
gala in žerjave ter ostalo grad
beno mehanizacijo, ki jo je proi
zvajal. S kmetijsko opremo, ki jo 
je fhkrat še proizvajal si je ustva
ril materialno bazo, ki je omogo
čila nov vzpon.

Tovarna hidravlike iz Prva pe- 
toljetka — Trstenik, je že v za
četku priznala, da je BN 77 naj
bolj hidravlizirani stroj, ki se se
rijsko proizvaja v Jugoslaviji. 
Stroj je bil torej dokaj zahteven 
in danes lahko trdimo da se je 
Skip podal v to proizvodnjo 
dokaj pogumno, vendar z mnogo

Ipko

Težko je delati 
brez telefonov

Tozd IPKO ima velike težave 
pri komuniciranju s poslovnimi 
partnerji po Jugoslaviji, saj ima 
za povezavo š svetom le dve tele
fonski liniji brez centrale. Po
djetje PTT je tozdu odobrilo dve 
dodatni telefonski liniji, ki jih je 
nameravalo napeljati letos v juli
ju. Tako v tozdu upajo, da bo s 
štirimi linijami komuniciranje 
poslej bolj tekoče.

IPKO tudi nima teleksa, a ga želi 
pridobiti.

V letošnjem planu sozda je 
med drugim , montaža termina
lov, vendar je to v Podpeči vpraš
ljivo, ker ni prostih linij. V tozdu 
želijo, da bi bilo to vprašanje re
šeno z novo investicijo, ki je 
predvidena v letu 1984 in v letu 
1985.
M. P.

K vi bo, če bodo tisti, ki 
|f*hačj. ll° devize, zanemarjali 
a .°den® 'n t0 celo s pomočjo 
pi, ki nVorn'h organov v repu- 

l|’ da ^Tiskajo na proizvajal- 
Ipti . Orajo pomagati porav- 
Tete S(Je dolgove za kredite, 
Ni.Vf nekdaj tako z lahkoto 
jfod t pa nismo čutili ko- 
ifičuti tuJih kreditov, pač pa 
l|Sim ° P°sledice dolgov, ko 
tiis 'n cei°’n'1* ^tega, kar se lah- 

tia ° m°ra izdelati doma 
jl!>^>dan'St° z'v’ieniske potre- 
1'in v3rnal Samo v tem problem. 
CSon ,.P°irebuje za proi- 
fiPr0(laiP C l nekaj deviz. Ker pa

|!7d*®u;S'diepo'.rcb”

1'V^bj (ip|Xi Pogojem, da se jim 
3fi7°Pe. v:,0, ko ne bo turističnep "e. tj, ’1X0 ne oo turistične 

,J!i k°Wli ^ ko,a *omL pravimo,
gosti'ntak° ko°Peracij°>

ath r0thr,! nci nav>jali statorje 
Ke>°rjeV. Sicer dobra

kavenkrat še ni rodila 
> f‘Soditi, naši novi koope-

hior-r abo °Pravili. Spre- 
rekiamacijo. Kako 

P fit'ker s *Ce Je se niso), je po 
'*l;; 80 doslej naredili zelovo.

£<ideJ?.
16 tUdfpzv°dnjo, lahko pri- 
L zgubo. Še posebno

Va> ki seveda tudi

V, tozdu Blisk so strojni park dopolnili s tremi prepotrebnimi stroji 
in to z dvema stiskalnicama: za 63 ton in 125 ton udarne moči, ter s 
strojem za tračno rezanje kovin. Z nabavo omenjenih strojev lahko 
izvajajo precej faz delovnega procesa, ki so jih do sedaj morali dajati v 
tuje usluge kooperantom. Na slikah: Zgoraj stiskalnici, spodaj stroj za 
tlačno rezanje kovin.

A. Z.

entuziazma.
Skip je imel takrat sijajne va

rilce, vendar izredno borno 
strojno obdelavo, razen tega pa 
je bil tudi personalno izredno 
šibak. Tehnična kontrola (če jo 
lahko sploh tako imenujemo) je 
imela enega delavca, ki je bil za
dolžen predvsem za prevzem 
materiala pri kooperantih ter se s 
kontrolo v podjetju ni utegnil 
spopasti. V servisu smo imeli 
enega delavca, ki je s svojim R 4 
vozil po Jugoslaviji ter servisiral 
gradbene stroje. Tehnologov 
nismo imeli.

O opremljenosti Skipa takrat 
ni vredno razpravljati. Dovolj

lave strojev praktično brez 
opreme, pač pa oboroženi z ve
liko dobre volje in z veliko zag
nanostjo. Pri takem načinu dela 
ni čudno, da je prihajalo tudi do 
napak, do slabe kvalitete do 
neizpolnjevanja rokov v proi
zvodnji itd.

Projektirati tak stroj na trak
torski osnovi ima dobre in slabe 
točke. Čas, ki smo ga prešli od 
leta 1976 do danes kaže, da je 
bilo dobrih strani več kot slabih.

Slaba stran je v tem, ker pro
jektanta utesnjuje pri razvoju 
stroja ter ga sili v kompromise, ki 
so večkrat tudi na škodo kvalite
te.

Dobra stran je v tem, ker se 
stroj v montažo že pripelje, 
predvsem je pa neprecenljive 
vrednosti, da se stroj lahko proi
zvede iz domačega materiala. 
Temu dejstvu se lahko zahvali-

Branko Sobočan je na proslavi prebral pesem, s katero so se Skipovi 
delavci prisrčno zahvalili vodji razvojne službe Bogomira Urbasu, ki 
je skonstruiral bager — nakladalec in vodil tudi razvoj drugih Skipo
vi h strojev. Takole so napisali:
»Tiho v mislih načrtuje 
išče rešitve, ki drugim so tuje 
Riše piše, načrte sestavlja, že 
stroj svoj na gradbišča postavlja.
To bilo je pred leti,
a danes — saj res
vse v Skipu pospravlja, kot da bo
ples,
se Bogotu naš’mu oko že iskri — 
tisoči bager iz montaže hiti!

V mislih naš Bogo je daleč naprej 
da tisoč ni malo, 
to je že res,
a predno izprežem precej jih bo 
še čez!
Nekaj za naše in nekaj za čez, 
pa še par sto takih, 
ki nakladajo les.«

zgovorno je, če se spomnimo, 
kako smo takrat delali na primer 
navaden sornik za BN-77: Ra
zrez paličastega materiala v Geo
loškem zavodu, struženje pri pri
vatnem kooperantu, vrtanje lu
kenj v Skipu (to je bilo edino, kar 
smo lahko naredili doma), in
duktivno kaljenje in brušenje v 
ITAS Kočevje.

Približno enaka je bila tudi 
tehnologija izdelave drugih delov 
bagra.

Tako torej smo se lotili izde-

Blisk

mo, da imamo danes tisoč bagrov 
v uporabi po vsej Jugoslaviji.

Zmeraj pa smo trdili, kar je še 
danes res, da je spremljajoča in
dustrija, ki mora spremljati de
javnost, kot je naša, na izredno 
nizkem nivoju. Tako se kot proi
zvajalec tovrstnih strojev zmeraj 
nahajamo v kleščah, kjer je na 
eni strani izvozna kvaliteta.stroja 
in potrebna devizna sredstva za 
uvoz nekaterih elementov, na 
dragi strani je pa naša kvaliteta 
ter v celoti domač material.

Stroj, ob katerem smo se 
danes zbrali in nosi številko 1000 
bo čez nekaj časa začel delati v 
Alžiriji. Slučaj je hotel, da se je 
tisoči bager ujel z prvim bage- 
rom, ki ga bomo izvozili.

Razen hidravlične črpalke, ki 
je uvožena, so vsi drugi elementi 
domači. Domače hidravlične čr
palke delajo relativno zanesljivo 
do 1000 obratovalnih ur, Skip pa 
za ta stroj daje garancijo 12 me
secev. To pomeni, da črpalka ne 
zdrži niti vse garancijske dobe.

Drugi problem, na katerega je 
opozoril Jože Horvat, je problem 
nesorazmerja med rastočimi ce
nami repromateriala in ceno 
bagra, ki je strogo omejena:

V letu dni so se stroški izdelave 
stroja povečali skoraj za 40 od
stotkov, medtem, ko smo mi do
bili dovoljenje za podražitev 
stroja za 20 odstotkov. Vsi ti do
godki nam seveda krepko znižu
jejo našo akumulacijo, oziroma 
se že pojavlja vprašanje izgube 
pri nekaterih artiklih. Vse to je 
tudi vzrok, da se naša nelikvid
nost, ki nas že dalj časa tare, ne 
popravlja. Danes se že dogaja, 

. da pri ponudbah na konvertibil
nem trgu dosegamo boljše cene, 
kot na domačem trgu. Tako 
bomo n. pr. tisoči rovokopač iz
tržili 24.000 dolarjev, medtem 
ko je nova cena tega stroja na 
domačem trgu 2 milijona dinar
jev. K temu moramo prišteti še 
nadalnje zapiranje trga. Nekdo 
od naših gospodarstvenikov je 
dejal, da danes ni čas za ekspan
zijo, ampak gre za to, kdo bo te 
čase preživel in kdo bo klonil. 
Mislim da je naš tozd zdrav ko
lektiv ki bo kos vsem težavam. Še 
v tem tednu bo na zborih v občini 
Ljubljana-Šiška sprejet zazidalni 
načrt za razširitev Skipa. Čeprav, 
no danes seveda nimamo pogo
jev za investicijo pa moramo biti 
pripravljeni nanjo.« (Medtem so 
občinski zbori zazidalni načrt že 
sprejeli.)

L. J.

Sprejeli pravilnik o 
stimulativnem nagrajevanju
Delavci temeljne organizacije Blisk v Murski Soboti so na referen

dumu dne 15. 9. 1983 sprejeli Pravilnik o merilih za merjenje del in 
nalog, merljivih s pokazatelji količine kvalitete in uspešnosti (pravil
nik o stimulativnem nagrajevanju).

Sprejeti pravilnik določa način 
določanja norm za delavce, do
loča dodatek za posebne pogoje 
dela (delo na višini, delo v vročini 
in mrazu itd.) in obračunavanje 
količinskega delovnega uspeha 
za proizvodne in režijske delav
ce. Tako delavec dobi izplačani 
celotni preseg norme (montažni 
in delavec v proizvodnji), med
tem ko režijski delavci dobijo iz
plačano 0,35 % za vsak odstotek 
presega norme delavcev na de
lovnih nalogih (proizvodnih) in 
enak procent v negativnem smi-

Blisk

Iz Panonije 
dobili program 

TSN
S L oktobrom 1983 so v tozdu 

Blisk pričeli proizvodnjo na pro
gramu TSN, ki ga je DO Pano
nija odstopila TOZD Blisk.

Program TSN je proizvodnja 
stikalnih naprav za visoko nape
tost, ki jih je DO Panonija proi
zvajala za Tovarno stikalnih na
prav Maribor.

V Panoniji se že dalj časa sre
čujejo s prostorskimi težavami in 
tako so se odločili za odstopitev 
programa tozdu Blisk. V Blisku 
je bila proizvodna hala preslabo 
izkoriščena, prav tako pa nov 
program pomeni možnost zapo
slitve delavcev.

S prenosom programa je v 
tozd Blisk prispelo tudi 11 delav
cev in to 4 režijski in 7 proizvod
nih, ki bodo omogočili, da bo 
proizvodnja normalno tekla.

»ZA«

slu v primeru nedoseganja 
norme.

Režijski delavci pravtako 
prejmejo stimulacijo v primeru 
povečanja fakturirane realizacije 
nad operativnim planom in se 
jim zmanjša osebni dohodek v 
nedoseganju planirane fakturi
rane realizacije za vsak mesec. Za 
vsak odstotek povečanja fakturi
rane realizacije nad planirano 
prejmejo režijski delavci enak 
odstotek stimulacije v pozitiv
nem smislu in manjši osebni do
hodek v primeru manjše fakturi
rane realizacije.

Vsi proizvodni delavci so prav 
tako stimulirani v odvisnosti 
enak odstotek stimulacije v pozi
tivnem smislu in manjši osebni 
dohodek v primeru manjše fak
turirane realizacije.

Vsi proizvodni delavci so prav 
tako stimulirani v odvisnosti od 
doseganja fakturirane realizacije 
(prodanega izdelka in dela), 
vendar za vsak procent poveča
nja ali zmanjšanja z 0,35 % 
osebnega dohodka. Iz naslova 
rezultatov dela je stimulacija za 
proizvodne in režijske delavce 
enaka in so vsi stimulirani bolj s 
področja, kjer lahko več vplivajo 
na poslovni rezultat.

Pri kvaliteti dela je pri proi
zvodnih delavcih upoštevan 
izmet (neuporabni komadi) in 
pri režiji ocena delavca, glede na 
prizadevnost in kvaliteto dela. 
Osebno oceno bodo za režijske 
delavce morali podajati vsak 
mesec nadrejeni delavci in se 
giblje od —3 do 3 % osebnega 
dohodka.

Pravilnik določa tudi merila za 
merjenje gbšpodarnosti te
meljne organizacije in na podlagi

navedenega lahko vsi delavci 
vsake tri mesece prejmejo stimu
lativni del osebnega dohodka v 
višini od —5 % do 8 %.

Zaradi velikega bolniškega 
izostanka so v pravilnik vnesli 
stimulacijo za delavce, ki v teko
čem mesecu nišo bili na bolni
škem in to v višini 3 % od osnove 
osebnega dohodka. Delavec, ki 
pa je v mesecu neopravičeno izo
stal iz dela do 8 ur, se mu stimula
tivni del osebnega dohodka zma
njša za 3 % in kdo bo neopra
vičeno izostal več kot 8 ur, se mu 
stimulativni del zmanjša za 5 %.

Omenjeni pravilnik bodo v 
TOZD Blisk pričeli uporabljati 
od 1. oktobra, to je pri izplačilu 
osebnega dohodka za mesec ok
tober.

Rezultati referenduma so bili 
naslednji: od 358 delavcev jih je 
glasovalo 316 in od teh 275 za 
omenjeni pravilnik in 41 proti.

»ZA«

Panonija

Prizadevni
mladinci

V Panoniji je nad 400 mladih, 
ki^se vključujejo v akcije v de
lovni organizaciji. Tako so se 
maja, v mesecu mladosti, udele
žili delovnega in športnega sre
čanja mladih iz ZSMS Livar — 
Ivančna gorica, Promonta, Bli
ska in Panonije. Organizirali so 
tudi srečanje mladih v Panoniji. 
Tudi na mladinske delovne ak
cije niso pozabili, saj je bil Štefan 
Zel ko na delovni akciji Istra 83 v 
brigadi Ljudska pravica iz Len
dave. Za razne proslave pa pri
pravljajo kulturne programe. V 
Mariboru y poletni politični šoli 
je bil Evgen Solar..

frku
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Plakete zanikšički 
vodovod

V soboto, 17. septembra so v Nikšiču v Črni gori slovesno odprli 
novi vodovod. Na tem vodovodu je delal tudi Promontov tozd 
Ogrevanje — vodovod in to uspešno — o čemer pričajo tudi zah
valne plakete, ki jih je podelil investitor — Delovna organizacija 
za komunalne dejavnosti Nikšič.

Plakete so prejeli: delovna organizacija Promont in nekateri de
lavci, ki so imeli posebne zasluge za uspešno delo: tehnični direk
tor tozda Ogrevanje — vodovod Andrej Komac, vodilni monter 
FranctRus, vodja montaže Drago Sraka in monter Zvonko Jug.

Delo v Nikšiču je tozd OV pridobil v hudi konkurenci, saj s*e je 
zanj potegovalo kar deset montažnih organizacij iz vse Jugoslavije.

Delo pa je bilo tudi zahtevno, saj so zgradili 1.400 metrov dolg 
jekleni cevovod s premerom 700 milimetrov od zajetja v Gornjem 
Vidrovanu (to je izvir Zete) do črpalne postaje. Ta cevovod je spe
ljan v kanjonu Zete, kjer je bilo delo zelo težavno. Od črpalčne po
staje do Nikšiča so položili 8,5 kilometra dolg cevovod s premerom 
1.000 milimetrov in nato še 3.700 metrov dolg 700 milimetrski ce
vovod na vrh Trebese, kjer so rezervoarji.

Nikšički vodovod je eden najsodobnejših v Jugoslaviji in ima 
zmogljivosti 1.250 litrov v sekundi. Z vodo oskrbuje 150.000 pre
bivalcev v Nikšiču pa je tudi precej industrije — med drugim žele
zarna in pivovarna, ki je tudi velik porabnik vode. Vrednost del, ki 
jih je opravil OV, je 170 milijonov dinarjev, celotna investicija pa 
330 milijonov.

Pri delih je OV uporabil veliko strojev — 3 avtodvigala, 3 bočna 
dvigala, 2 avtovlačilca, 5 traktorjev, 8 varilnih agregatov in avto z 
defektoskopskim laboratorijem. Seveda pa gre glavna zasluga za 
uspešno delo monterjem, ki so rokovali s to opremo. V dveh letih 
se je na trasi vodovoda izmenjalo 50 monterjev povprečno jih je 
delalo po 15 do 20.

»Monterji so delali izredno dobro. V konici so delali po 10 in 
celo 12 ur vse dni v tednu, tudi ob sobotah in nedeljah. Marsikdaj 
je bilo treba delati tudi ponoči in sicer, ko smo polagali cevi v pre
kope čez cesto in delali priključke na mestno mrežo,« je povedal 
tehnični direktor tozda Ogrevanje — vodovod Andrej Komac.

L. J.

Tako so polagali nikšički vodovod (Foto: inž. Drago Sraka).

Nova, boljša transformatorska
postaja

Tozd TEN — Energetika je izdelal nov tip prefabricirane transfor
matorske postaje, ki sojo zasnovali tako, da so upoštevali potrebe in
vestitorjev. Tako nova modulna betonska transformatorska postaja 
prekaša izdelke všeh konkurentov na jugoslovanskem tržišču.

Dosedanja generacija Teno- 
vih betonskih transformatorskih 
postaj je bila zasnovana pred 
osmimi leti in čas je pokazal do
ločene pomanjkljivosti. Ena od 
njih je že teža posameznih enot, 
kar je delalo težave pri transpor
tu. Tudi fasada iz grobega ometa 
(kulirja) ni bila najprimernejša, 
saj so morali uporabljati drage 
uvožene smole za lepljenje 
ometa.

V Tenovi proizvodnji pa so 
imeli težave, ker so za štiri tipe 
dosedanjih transformatorskih 
postaj potrebovali štiri velika 
orodja. Ta problem so rešili z 
novo zasnovo: transformatorska 
postaja je zdaj modulna in kom- 
pombilna, se pravi, da uporab
ljajo eno orodje, na katerega 
vgrajujejo potrebne elemente.

Nova transformatorska .po
staja ima gladko fasado, ki se bo 
lepše vključevala v nove, pre-

Objekti, ki jih gradimo: Vodarna Jarški brod in vodovod do Titove

težno betonske, stanovanjske so
seske.

Ima pa Tenova nova transfor
matorska postaja še nekatere 
prednosti: Zgrajena je tako, da 
ne potrebuje posebnih temeljev 
na terenu. Uvodi in odvodi so 
izvedeni tako, da postaja ne pre
pušča vode. V postaji sta visoko
napetostni in nizkonapetostni 
del med seboj ločena, kar je po
membno za industrijske potre ber

Tu je treba posebej poudariti, 
da zgoraj naštetih značilnosti 
nima nobena od prefabriciranih 
transformatorskih postaj, ki jih 
delajo drugi jugoslovanski proi
zvajalci. So pa to lastnosti, ki jih 
investitorji želijo, saj so v Tenu 
skrbno prisluhnili željam naroč
nikov, da bi skonstruirali čim 
boljšo izvedbo. Na prodajne 
možnosti bo gotovo vplivalo tudi 
dejstvo, da konstrukcija omo
goča vgradno elektroopremo 
vseh jugoslovanskih proizvajal
cev pač glede na posebne zahteve 
posameznih elektrodistribucij.

Cena novega tipa betonske 
transformatorske postaje bo 
kljub navedenim izboljšavam na 
ravni dosedanjih cen.

Tozd Ten —Energetika je do
slej prodal 50 do 55 betonskih 
transformatorskih postaj, raču
najo pa, da bodo z novim tipom 
lahko povečali svoj delež na tr
žišču in načrtujejo v letu 1984 
prodati 100 postaj. Ali so v svo
jih prizadevanjih uspeli, bomo 
videli kaj kmalu, saj se bodo do 
konca oktobra na Vojkovi zvr
stili tehnični in komercialni pred
stavniki vseh večjih elektrodi- 
stribucijskih podjetij iz Sloveni
je, Hrvatske in Bosne in Herce
govine, ki si bodo ogledali proto
tip nove postaje. Kot vidimo, 
novo postajo v prvi fazi ponujajo 
le v severnem delu države. Tako 
je zaradi transportnih stroškov. 
Ta problem bodo — kot pri do
sedanjih postajah — rešili z 
gradbenim podjetjem Betonirka 
v Aleksincu, ki bo izdelovalo be
tonske elemente transformator
skih postaj za kupce iz Srbije, 
Makedonije in Vojvodine.

Na koncu še nekaj podatkov: 
Te transformatorske postaje se 
uporabljajo tako v elektrodistri-
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buciji kot za industrijske obj: šk0
te. Vgraditi je mogoče trans1] USpt
matorje do 1.000 kVA za Tod
tost 10 ali 20 kV. Ohišje je K 
mi ranega, fasada pa iz glad11 
betona s posebnim omame0* ( 
Betonski elementi so kornp*! 
bilni, tako da so možne raZ'1 
izvedbe z enim, pa tudi Z 
transformatorji. *

Zahvali
Sodelavcem in osnovn' 

organizaciji sindikat3 
TOZD TEN Telekomu
nikacije, se ob izgubi dra
gega moža Gore Janez3 
iskreno zahvaljujem Z‘1 
izraze sožalja, darovan0 
cvetje in spremstvo n‘' 
njegovi zadnji poti.

JULKA GORC

Ob smrti drage mames6 
.iskreno zahvaljujem sin

dikalni organizaciji in so
delavcem tozda OV za 
venca, izraze sožalja 'j1 
spremstvo na zadnji poti- 

MILAN GRČAR

Delo hitro napreduje
Če se boste peljali v Ljubljano po severni vpadnici, boste lahko ne

daleč od ceste videli OV-jeve monterje, ki polagajo vodovod od nove 
vodarne Jarški brod do Titove ceste. Delo napreduje hitro in lahko ra
čunamo, da bo Ljubljana v nekaj mesecih dobila dodatne količine 
vode iz Jarškega broda.

Nova vodarna Jarški brod, 
kjer je montažna dela tudi izve
del tozd Ogrevanje V- vodovod, 
je bila zgrajena predvsem za po
trebe Črnuč. Kot pravi Tomaž 
Remec z investicijskega oddelka 
na ljubljanskem Mestnem vodo
vodu, pa ima Jarški brod precej 
več vode, kot so računali.

Pričakovali so, da bodo lahko z 
dvema črpalkama načrpali 120 do 
130 litrov'vode na sekundo, kar 
bi bilo za lep čas dovolj za vse po
rabnike na levem bregu Save 
vključno z industrijsko cono 
Dolsko. Zdaj ugotavljajo, da bi 
jima dve črpalki lahko dali kar 
200 litrov na sekundo, podtal
nice pa je dovolj tudi za nove 
vodnjake — vsaj še za 100 litrov 
na sekundo.

Te dodatne količine vode 
bodo po 3.300 metrov dolgem 
600 milimetrskem jeklenem vo
dovodu vključili na ljubljansko 
mrežo in tako za nekaj let rešili 
vprašanje, kje dobiti vedno novo 
/odo za ljubljanske porabnike. 
Ljubljana trenutno porabi 1.400 
litrov vode na sekundo, poraba 
pa se vsako leto poveča za 50 li
trov na sekundo.

Vidimo torej, da bo lahko Jar- 
ški brod nekaj let nudil Ljubljani 
nujne dodatne količine vode. 
Letos poleti, ko je bila podtal
nica V starih ljubljanskih zajetjih
— Klečah, Šentvidu in Hrastju
— že kritično nizka, je njena gla
dina na Jarškem brodu. ostala ne
spremenjena.

Razlog je preprost: zajetje 
larški brod je blizu Save in to v 
redelu, kjer savska struga še ni 
bložena z blatom, tako da, voda 
ahka prodira v tla. Na Mestnem 
odovodu že vrsto let opazujejo, 
tako se blatna obloga savske

struge postopno podaljšuje in to 
je glavni vzrok, da je gladina 
podtalnice v prvem ljubljanskem 
zajetju — padla že za 16 metrov.

Kljub bližini reke, pa se pod
talnica na poti do zajetja prebije 
skozi dovolj debel pas peščenega 
filtra, da se popolnoma očisti. V 
Jarškem brodu so vgradili so
dobne čistilne naprave za ozoni- 
ranje vode (dobavilo jih je Jeklo 
Ruše). Tomaž Remec pravi, da si 
te naprave prihajajo ogledovat 
predstavniki raznih vodovodov 
iz Slovenije, vključili jih pa še 
niso, saj je voda, kakršno zaje
majo, več kot dovolj čista.

To je nekaj zanimivosti o ob
jektu, zdaj pa poglejmo, kako 
delajo OV-jevi fantje!

Moramo reči, da jih je Tomaž 
Remec z investicijskega oddelka 
na Mestnem vodovodu zelo poh
valil. Dela na vodarni so končali 
v roku. opravljena so bila dobro, 
cena ni bila prekoračena. Janez 
Brajer, ki »ima čez« vodarno in 
vodovod pravi: »Pri gradnji vo
darne smo res pohiteli, ker smo 
vedeli, da je v Črnučah hudo 
pomanjkanje vode, tako da v viš
jih nadstropjih stolpnic vode 
sploh niso imeli.« Od lani. ko so 
se zavrtele črpalke na Jarškem 
brodu, tega problema ni več.

Nato je bilo nekaj odmora na 
gradbišču, ker investitor ni imel 
dovolj denarja, zdaj pa naši 
fantje s polno paro polagajo cevi.

Tudi s tem delom so na Mest
nem vodovodu zelo zadovoljni. 
»Vse, kar se dogovorimo glede 
rokov, načina izvedbe in kvalite
te, je stoodstotno izpolnjeno,« 
pravi Tomaž Remec, ki je pose
bej pohvalil organizacijo dela. 
Seveda pa ima IMP tudi spe
cialno opremo in delavnico, v ka

teri lahko naredi posamezne 
kose, kakršnih se ne da kupiti že 
vnaprej pripravljenih. »Ne poz
nam organizacije, ki bi bila spo
sobna organizirati delo tako, da 
za ekipo, ki polaga cevi, pride 
takoj radiografska kontrola, za 
njo pa varilci, ki popravljajo 
napake. Skratka pri polaganju 
jeklenih cevovodov je IMP brez 
konkurence,« pravi Tomaž 
Remec.

In še je dodal: »Mestni vodo
vod načrtuje gradnjo jeklenega 
primarnega vodovoda okrog 
Ljubljane. Dela vas čaka torej še 
veliko — samo če bo denar.«

A vrnimo se k vodovodu Jarški 
Brod — Titova cesta! Trasa tega 
vodovoda je precej raznolika. 
Od Jarškega broda vodi po 
levem bregu Save do mostu, kjer
— obešen na mostno kontrukcijo
— prečka reko in nekako vzpo
redno z novo cesto zavije proti 
Titovi, ki jo tudi prečka — cevi 
bodo potisnili v že pripravljeni 
kolektor.

Vodilni monter Jože Rajer je 
povedal, da je bila edina večja 
težava na mostu, kjer je bilo delo 
nevarno, pa tudi material je bilo 
težko dovažati. No, 'zdaj so cevi 
pod mostom položene, za ka
sneje so pustili le priključka na 
obeh straneh, ker v lepem vre
menu hitijo, da bi čim več nare
dili na trasi. Dnevno položijo 
pet, šest, celo sedem cevi.

Jože Rajer je povedal še eno 
posebnost tega gradbišča: — 
kraje. »Karkoli kjerkoli pusti
mo, nam ljudje odnesejo. Pobe
rejo nam celo kose lesa, ki jih 
imamo za podkladanje. kradli so 
nafto iz rezervoarjev, odnesli so 
gradbene odre, stroje so poško
dovali: Neprijetno je, ko noben 
dan, ko greš na delo, ne veš, kaj 
te bo čakalo — bo orodje še na 
mestu, stroji nepoškodovani. Še 
dobro, da so cevi težke in jih ne 
morejo ukrasti.«

ČOJZE JAVORNIK

. JE _

Polaganje cevovoda.

Vodarna Jarški brod.

Planinci Panonije

Izlet na Trigl^
Petnajst članov planinsk6^]-! 

cije Panonija se je odločila j 
ridnevni izlet na Triglav. ^ 5 
jim je sicer malo nagaj ^f\ 
vseeno so uspeli priti z B° j d 
preko'Vrat, Staničeve k0^yd'| 
koče na Kredarici, kjer
počili in se z novimi močm*r
peli na vrh očaka. _ >rlih'

V IMP Panoniji je vklju^v 
bininskn spkriin 70 ^ , .Jfplaninsko sekcijo 70 de^

Čas ne dopušča, da bi se,vS* \o '-c
leže vali vseh akcij, saj * niaLai' nndruge dolžnosti, toda P^oplf 
akciji pa sodeluje več ko^č^i!1
nincev. Tako se je 30 Pand________________________ ____ j - - .

planincev udeležilo pf°s
devetdesetletnici slove11 
planinstva na Krmi. poti*
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IZVOZNI DOSEŽKI NAŠIH ORGANIZACIJ • IZVOZNI DOSEŽKI NAŠIH ORGANIZACIJ • IZVOZNI DOSEŽKI NAŠIH ORGANIZACIJ • IZVOZNI DOSEŽKI
I Telekomunikacije: že pri razvoju mislijo tudi na izvoz

Tozd Ten — Telekomunikacije je v osmih mesecih ustvaril več kot 
.Aljino fakturirane realizacije z izvozom in je po deležu izvoza naš na- 
l^pešnejši proizvodni tozd. Še posebej pomembno je, da izvaža teh- 
n,Cno in tehnološko zahtevne izdelke.

dodatki, ki nam jih je dal di- 
r®ktor tozda Ten — Telekomu- 
■kacije Janez Ovsenik, kažejo, 
a doživlja ta tozd na izvoznem

Področju prelomnico. Proizvod-

kot
televizijskih oddajnikov

'operaciji s Siemensom se je- 
Jjamreč iztekla, toda na srečo je 
<,.en> prav tako v sodelovanju s 
tentensom prodrl na zahodna 

Jjzišča s televizijskimi pretvorni- 
i ' ' Tako se konec kooperacije na 

. ddajnikih ne bo odrazil v manj- 
Sern izvoznem izkupičku. Pri- 

| Pravljajo pa tudi nekatere nove 
lZvozno usmerjene izdelke na 
Področju hišnih govorilnih na- 
Pfav in hotelskih signalno-in- 
0jtnacijskih sistemov.
Tenov izvoz-. se je začel z

°ddajniki. V kooperaciji s Sie- 
,bjet ?ensom so dosegli tisto tehnolo- 

kvaliteto, ki je pogoj zašk0

«3 '55 ........ .
j|<e! Oddajnikov ustavila, ker so ga .._ 
uto Ve(ovnih tržiščih prehiteli kon-

asPešno prodajo teh naprav. 
Siemensu se je prodaja

kurenti s sodobnejšimi napra
vami. Ten je letos Siemensu do
bavil za -600.000 mark oddajni
kov, kar je le še približno petina 
njihovega izvoza. Obenem pa so 
jih Siemensovi predstavniki že 
opozorili, naj novih naročil ne 
pričakujejo več.

Ten bi se znašel v hudih škrip
cih, če ne bi pred kakšnimi tremi 
leti začeli akcije za izvoz televi
zijskih pretvornikov na Zahod. 
Pri tem velja poudariti, da je pre
tvornik plod lastnega razvoja.

Tako je pretvornik postal 
Tenov najboljši izvozni proi
zvod. Do konca avgusta je bila 
vrednost izvoženih pretvornikov 
80 milijonov dinarjev, doma so 
jih prodali za 50 milijonov. Če 
jih ne bi izvažali, bi jim zmanj
kalo dela, kajti povpraševanje po 
TV pretvornikih v Jugoslaviji 
usiha. Zaradi uspešnega izvoza 
pa ima tozd Ten — Telekomuni
kacije polno zasedeno proizvod
njo.

Pri prodaji TV pretvornikov 
so zavrgli možnost neposrednega 
nastopa. »Za naše izdelke se je 
zanimalo kar precej trgovcev, 
toda to so bile manjše firme z 
bolj malo kapitala, zato se nam ta 
način ni zdel dovolj zanesljiv. 
Raje smo se povezali s Siemen
som in mislim da je čas potrdil 
pravilnost naše odločitve,« pravi 
Janez Ovsenik.

Siemens kupuje Tenove pre
tvornike in jih nato prodaja na 
zahodnih tržiščih pod svojim 
imenom. »Siemens pri tem se
veda nekaj zasluži, toda kupcu 
pa tudi veliko pomeni, če je Sie
mens sprejel našo kvaliteto. To 
pa je dobro za nas,« pravi Ovse
nik.

Ten je do konca avgusta pro
dal na Zahod 70 pretvornikov, 
do konca leta pa jih bo še 50. Ve
liko večino jih Siemens proda v 
Italiji, ki ima sicer pet lastnih 
proizvajalcev teh naprav, vgra
dijo pa več Tenovih kot od vseh 
svojih proizvajalcev skupaj.

I

Energetika: 
Možnosti 

na Vzhodu
Tozd Ten — Energetika je v letošnjih prvih osmih mesecih izvozil za 

”,5 milijona dinarjev elektronaprav. Njihov izvoz v osmih mesecih je 
Pfesegel celotno lansko vrednost (51,5 milijona dinarjev).

, Perspektive pa 
Zv°z tega tozda je namreč ome-

niso rožnate.

jc.n na Irak, kjer pa je nadaljeva
le del prišlo v krizo in zato tudi 
' ilasno’ kako bo v bodoče.
‘h tem se zastavlja logično 

Pfašanje, kako zagotoviti izvoz 
n' v prihodnosti. Pri neposred- 

IeiTI izvozu na konvertibilne 
pravi direktor tozda Rihard

kr.01?6, Je težko pričakovati v
»pltkem času kakšne uspehe: 

^skušali smo navezati stike z 
® kateri mi zahodnimi firmami, a

strto . ugotovili, da tudi njim 
dr|iim manjka naročil. To pa 

^unieni seveda hudo konkuren
ta ’ s kakršno se tozd Ten — 

nergetika še ni sposoben 
^Pešno spoprijeti.« 

z. . žejo pa se določene možnosti 
;d 'Zvoz na klirinški trg. Emond

skih uvoznikov vzeli na preizkus 
Tenove srednjenapetostne apa
rate in jih ugodno ocenili. Pompe 
ob tem poudarja, da so bili nji
hovi aparati edini, ki so jih Rusi 
vzeli na preizkus.

Dogovarjanje je šlo naprej 
tako, da so njihovo opremo uvr
stili na blagovno listo, konkret
nih poslov pa še ni. »Postopek je 
res dolgotrajen, kar je normalno 
v vzhodnoevropskih državah, 
k jer gredo vsi ti posli na državni 
ravni,« komentira Rihard 
Pompe, ki je- prepričan, da bo 
Ten dobil naročila za izvoz na 
Vzhod.

Za uspešno proizvodnjo TV 
pretvornikov je pomembno so
delovanje z IMP-Metallom, ki 
Tenu pošilja uvozne kompo
nente v dograditev. V vsakem 
pretvorniku je namreč okrog 15 
odstotkov uvoženega materiala, 
kakršnega pač ni na jugoslovan
skem tržišču. V sodelovanju z 
1MP — Metallom je tozd TEN — 
Telekomunikacije rešil uvozne 
probleme pri izdelavi pretvorni
kov, tako da lahko jamči*estme- 
sečni dobavni rok in ga, če je po
trebno, včasih celo skrajša. 
Strogo spoštovanje rokov pa je 
tudi pomemben pogoj za uspe
šen izvoz.

Zadnja leta je Ten povečal 
izvoz pretvornikov na Zahod po 
50 odstotkov letno. Zdaj so po 
Ovsenikovi oceni dosegli obseg, 
kjer tako velikih skokov ni več 
pričakovati. Doslej podpisane 
pogodbe za izvoz pretvornikov 
kažejo, da bodo iztržile vsaj to
liko deviz kot letos. Kakšna pa 
bo dinarska vrednost tega izvoza.

je odvisno od tega, kako dolgo 
bo dinar še padal.

Ten izvaža TV pretvornike 
tudi na klirinško področje, v 
Nemško demokratično republi
ko, kjer so izključni dobavitelj. 
»Mnogi kritizirajo klirinški 
izvoz,« pravi Janez Ovsenik, 
»sam pa trdim, da ima tudi dolo
čene prednosti. Predvsem se 
sklepajo pogodbe za precej časa 
vnaprej. Tako imamo septembra 
že podpisane pogodbe za 
726.000 klirinških dolarjev 
izvoza v NDR. Ker vemo, kdaj je 
treba naprave dobaviti, tudi lažje 
organiziramo proizvodnjo. Izvoz 
v NDR je skoraj 15 odstotkov 
naše proizvodnje, kar že nekaj 
pomeni. Skratka, pri izvozu na 
klirinško področje lahko delamo 
bolj plansko, pa še boljše cene 
dosegamo. Drži pa, da pri tern 
vgrajujemo v vsak aparat 15 od
stotkov zahodne robe. Toda ker 
dosegamo dovol j velik izvoz tudi 
na Zahod, rešujemo tudi ta pro
blem.«

Toda ne mislite, da Ten pro
daja pretvornike na Zahod z iz
gubo! Po zaslugi razvrednote
nega dinarja, dosega tudi na Za
hodu boljše učinke kot doma. 
»Cena pretvornikov, ki jih pro
damo na Zahod, je iz pošiljke v 
pošiljko boljša, doma pa jo lahko 
povišamo enkrat letno,« praviš 
Janez Ovsenik.

Za izvoz pretvornikov se pri
hodnje leto torej ni bati. Vendar 
pa v Tenu — Telekomunikacijah 
ne stavijo samo na en izvozni ar
tikel. Janez Ovsenik pričakuje, 
da bodo našli tudi zamenjavo na 
področju oddajnikov, kjer se za
nimajo za sodelovanje Philips, 
Thomson in Rohde und Schwarz. 
Philips se resno zanima tudi za 
nakup visokofrekvenčnih ojače
valnikov v vrednosti od 500.000 
do milijona holandskih florinov 
(18 do 36 milijonov dinarjev).

Medtem ko tozd Ten —Tele
komunikacije svojo televizijsko 
tehniko 'uspešno izvaža, hišnih 
govorilnih in hotelskih informa
cijskih naprav doslej ni izvažal. S

tem pa niso zadovoljni. Kot pravi 
Janez Ovsenik doslej niso imeli 
na tem področju izdelkov, ki bi 
bili primerni za izvoz, vendar pa 
so pripravili načrte tudi za rešitev 
tega problema.

»Računam, da bomo v roku 
šestih mesecev uvedli v proi
zvodnjo novo generacijo hišnih 
govorilnih naprav. Te naprave 
bodo imele povsem novo obliko, 
ki bo interesantna -tudi za za
hodno tržišče,« pravi Janez Ov
senik.

Ob tem pa realno dodaja, da s 
to napravo najbrž ne bodo mogli 
doseči tako dobrega izvoznega 
izkupička kot s televizijsko teh
niko.

Hišne govorilne naprave so iz
delek velikih serij, tu ima levji 
delež cene material, medtem ko 
je znanja, pa tudi dela v teh iz
delkih razmeroma malo.

Nadalje Ovsenik tudi pričaku
je, da bodo na irfštitutu Jožef Šte
fan rešili probleme pri Arcisu.

.Tildi to je naprava, ki so jo 
pred leti zasnovali z izvozom 
pred "očmi. »Lahko rečem, da je 
zamisel o računalniškem infor
macijskem in komunikacijskem 
sistemu za hotele in bolnišnice 
naša. Pred tremi leti, ko smo ga

zasnovali, tudi na Zahodu še ni 
bilo takšnih sistemov. Toda med
tem ko pri nas še rešujejo teh
nične probleme, je nekaj tujih 

. proizvajalcev že razvilo podobne 
sisteme,« pravi Ovsenik.

Kaže pa, da bodo probleme re
šili in bo arcis v hotelu Sarajevo 
začel delovati. To pa je olimpij
ski objekt, hotel v verigi Holiday 
Inn, skratka referenca, kakršne si 
lahko le želimo.

Kljub težavam pri razvoju ar- 
cisa pa je to primer, kako je treba 
snovati nove izdelke: že pri kon
ceptu moramo misliti na to, kaj 
terjajo zahtevna tuja tržišča.

LOJZE JAVORNIK

Se vam zdi Glasnik 
dolgočasen? Potem 
nam pa pomagajte s 
kakšno idejo, da bo 
boljši! Direktni tele
fon uredništva: 
312-783

Tio: Izvozni napori 
prinašajo rezultate

Idrijski Tio je med tistimi našimi tozdi, ki so zadnja leta vložili ve
liko truda za povečanje izvoza in pri tem dosegli tudi lepe uspehe. 
»Leta 1981 smo z izvozom ustvarili 2 odstotka celotnega prihodka, 
lani, ko smo resneje zastavili izvozna prizadevanja, smo ga dosegli 10 
odstotkov in letos ho izvoz več kot, dvajset odstotkov celotnega pri
hodka,« je povedal direktor te delovne organizacije Marjan Groff.

Kljub nespornim uspehom pa 
si ne morejo privoščiti brezskrb
nosti. K letošnjemu izvoznemu 
uspehu so skoraj polovico pri
spevale dobave za projekte, ki 
jih IMF izvaja v Iraku. Ker seda
nje razmere kažejo, da si izvoza v

Skip: Prvi znanilci izvoznih
obetov

Irak ne morejo več obetati, so si 
zastavili, za cilj, da morajo pri
hodnje leto zadržati dvajsetod
stotni delež izvoza v celotnem 
prihodku, ki ga načrtujejo pove
čati s 600 na 900 milijonov di
narjev. Ali drugače povedano: 
najti morajo nove partnerje, ki 
bodo kupili vsaj za milijon dolar
jev njihovega blaga, da bi nado
knadili izpad izvoza v Irak.

^ £'an združenja proizvajalcev

Sava°h°Preme
v socialističnih 

lnterelektra. Kot smo
tudi v Glasniku, so skupaj z

“Simi jugoslovanskimi proi- 
■i I la'ci lani razstavili svoje iz-delk,Us £ v Moskvi, kjer so imeli lep 

Peh, saj so predstavniki sovjet-

Seveda v državi bolj poudar
jamo izvoz na konvertibilna tr
žišča, toda tudi klirinški izvoz 
ima določene prednosti, pravi 
Rihard Pompe: »Kot vidimo je 
postopek dolgotrajen, toda ko se 
posel enkrat začne, poteka po 
planu, količine pa so ogromne.« 
Konvertibilnih deviz torej ne bo 
— obetajo pa si dolgoročno za
nesljivo prodajo, če bodo ti po
govori rodili sadove.

Kot poročamo na prvi strani, je Skip septembra naredil tisoči bager 
nakladalec, ki so ga prodali v Alžirijo. To je njihov prvi gradbeni stroj, 
ki so ga izvozili. Pričakujemo pa lahko, da mu bodo kmalu sledili na
slednji.

Skip je že podpisal pogodbo z 
avstrijsko trgovsko firmo BBH, 
preko katere bodo izvozili devet 
rovokopačev in enega viličarja v 
Egipt. Gre za preizkus, ki lahko, 
če se bodo Skipovi stroji obnesli, 
prinese nadaljnja naročila.

Panonija: Pripravljajo 
pogodbe

„■ Murskosoboški enoviti delovni organizaciji Panonija so v letoš- 
Be*L prvem polletju dosegli 49 odstotkov planiranega izvoza za firmo 
c'ie er< ^ to f*rmo namreč izvajajo dolgoročne proizvodne koopera
nt n? področju izmenjave elementov za sadilno in predsetveno teh- 
yterf ln *.° v skladu z letnim planom ter dinamiko izmenjav v letni 
12 24.400.000 dinarjev. Od tega so dosegli v prvem polletju

hod0 Pa"oniji ocenjujejo, da 
k n a° konca leta dosegli izvoz 
Hn.C . rJu v planirani višini. V

P^Merjavi
Za 1.36 V letošnj* polletni izvoz
l£tjen lanskim prvim pol-

letne'u, /c večji od lanskega pol-
Pan83';g°dbe?nija ima dolgoročne po- 

t-... e tudi s češko firmo Zetor, h
vo '~p,'7Vaza rezervoarje za gori- 
f- j 'anirani letni izvoz k tej

h'j 
e* 
jr 
s e\

ir
lif j 'V1<
A
M k°r

'zv,

fjr -umiram letni izvoz k tej
jev ’ i"aša. 17.376.000 dinar- 

' °d tegaPrvern u lcBa so v letošnjem
8-43i0on Polletiu dos£gli
tfmS ™r,ev

to je 48
lzVoza v"V oa ,etnega plana 
n'Zaci "Za ^etor' V delovni orga- 
do L.J* Predvidevajo, da bodo 
Cein,; nca leta tudi za to firmo v 

Kla 1ZPolnili 'zvozni plan. 
konv ^m', izvoz Predvsem na 
izv07 , dhilno področje — to je 
ki e . Metijske mehanizacije — 

, )e Panonija za letos s pla

nom predvidevala, bo v vredno
sti 33,425.000 dinarjev. Od tega 
so planirali za prvo polletje 
1,600.000 dinarjev.'Polletni plan 
so izpolnili z 887.000 dinarji, kar 
je 55 odstotkov polletnega 
izvoznega plana.

Za drugo polletje nameravajo 
izvažati predvsem na poljsko in 
avstrijsko tržišče. Pogodbe s Po
ljaki še niso zaključene, pač pa so 
v fazi ponudbe in pogovorov.

Septembra so predvideni po
govori s firmo Holder iz Zvezne 
republike Nemčije glede možno
sti plasmaja Panonijinih nahrbt- 
nih škropilnic in kotlov za kuha
nje žganja.

Panonija sklepa ponudbe tudi 
preko izvoznih firm Interservis 
Novi Sad, Velebit Zagreb, 
Agrooprema Beograd. (Auto- 
center Mercur) ACM Zagreb 
predvsem na področju izvoza 
škropilne in sadilne tehnike.

Panonija je tik pred podpisom 
pogodbe s firmo Pegoraro iz Ita
lije za izdelovanje sestavnih 
delov za freze, stroje za predse
tveno obdelavo tal, kar je pro
gram omenjene firme. K tej firmi 
naj bi letos — to je prvo leto - 
znašal uvoz približno dve mili
jardi lir.

V zadnjem času je Panonija 
razvila in osvojila posebej izvoz 
kotlov za pridobivanje žganja 
super 80 - 100, nahrbtno ročno 
vinogradniško škropilnico neo- 
floro 1, pnevmatski sadilnik fae- 
romat za sajenje vseh vrst pdljš- 
čin (koruze, sladkorne pese, 
soje, sončnic in ostalih po vrt ni n). 
Izvozno usmerjeni proizvodi so 
tudi stroj za baliranje sena in 
slame, predsetvenik racional za 
obdelavo zemlje, nahrbtna mo
torna škropilnica. Ti izdelki so še 
v fazi osvajanja in so predvideni 
za izvoz v naslednjih letih.

Pri izvozu bi bila potrebna 
kvalitetna kadrovska zasedba v 
izvoznem oddelku tozda Mar
keting ali pa v delovni organiza
ciji Panonija.

MARIJA PRIMC

Posel je dogovorjen, v Skipu 
zdaj čakajo akreditiv, da bodo 
začeli delati to serijo strojev. Za 
izvoz so pripravili izpopolnjeno 
različico (imenuje se BN 80), na 
kateri so nekatere kritične do
mače dele zamenjali z boljšimi, 
uvoženimi. To so predvsem deli 
hidravlike (razvodniki in črpal
ka) ter zaganjač motorja.

Sicer je Skipov bager v celoti iz 
domačih sestavnih delov, toda 
vsi žal niso dovolj kvalitetni, da 
bi se iz njih sestavljen stroj lahko 
uveljavil na tujih tržiščih. Pri 
prodajni vrednosti stroja okrog
25.000 dolarjev bo uvoznik 
delov za približno 2.000 dolar
jev, kar menijo v Skipu, da je do
volj dobro razmerje v korist 
izvoza.

Za prodajo viličarjev pa je na
vezal Skip stike z firmo Quic- 
kwood. Avstrijci že imajo na 
poizkušnji en Skipov viličar, 
podpisali pa so pogodbo, da 
bodo prihodnje leto kupili pet
najst viličarjev, ki jih bodo upo
rabljali za delo na žagah.

Skip pa išče tudi možnosti 
izvoza na klirinški trg, v Sovjet
sko zvezo. Preko Metalke so dali 
ponudbo, da bi nadgrajevali 
ustrezen tip sovjetskega trak
torja. Avgusta so se o tem pogo
varjali v Sovjetski zvezi, kjer 
pravijo, da naj bi bil obseg posla
3.000 strojev letno. Skip je dobil 
nalogo, naj pripravi konkret
nejše predloge, kar so že naredi
li. Poleg dogovarjanja o nadgra
jevanju sovjetskih traktorjev, so 
s podjetjem Mašinimport in 
ustreznim ministrstvom v dogo
vorih tudi za izvoz kompletnih 
strojev.

Za kako velik obseg gre v po
govorih s Sovjetsko zvezo pove

primerjava, da bo Skip naredil 
letos 200 bagrov in viličarjev. 
Rusi pa hočejo 3.000 bagrskih 
nadgradenj letno...

1 Seveda so to v glavnem šele 
pogovori in ni jasno, kakšni re
zultati bodo že prihodnje leto. 
Če bi ustvarili 40 milijonov dinar
jev z izvozom, bi imeli dovolj 
deviz, da bi lahko ponudili 
izboljšano verzijo bagra tudi 
domačim kupcem, pravi direktor 
Skipa Jože Horvat. To bi bilo 
okrog 10 odstotkov celotne rea
lizacije. ..

Izvoz je za Skip tem večja 
nuja, ker so vezani na uvoz dolo
čenih sestavnih delov (na primer 
pri viličarjih), saj doma ne mo
rejo kupiti ustrezno kvalitetnih. 
Tudi s prodajo doma ne morejo 
biti povsem zadovoljni, saj imajo 
še proste proizvodne zmogljivo
sti. Če bi uspeli več izvoziti, bi 
stroje bolje zasedli in stroški na 
enoto bi bili nižji.

Skip doslej ni izvažal iz dveh 
razlogov: kvaliteta in cena.

Kako rešujejo vprašanje kva-. 
fitete, smo videli z izpolnjenim 
izvoznim modelom bagra.

Vprašanje izvozne cene pa je 
rešila devalvacija. Skip ponuja 
bager na Zahodu po 25,000 do
larjev, JCB pa stroj te velikosti 
za 55.000 dolarjev. Seveda je 
JCB boljši, toda 30.000 dolarjev 
razlike v ceni tudi ni mačji kašelj.

Pri tem pa je ZIS za bager do
volil zadnjo ceno 2 milijona di
narjev, kar pomeni, da lahko 
Skip na' Zahodu doseže boljšo 
ceno, pa še izvozno premijo dobi. 
Izvoz postaja po zaslugi razvred
notenega dinarja tudi finančno 
zanimiv.

Menimo pa tudi, da domače 
cene niso realne, saj imamo pri 
viličarjih ob sedanji ceni že izgu
bo, pri bagrih pa tudi ni dosti 
bolje, je povedal Jože Horvat.

L. J.

Idrijčani so že našli nekaj 
partnerjev v ZRN, na Švedskem, 
v Italiji in Avstriji, zdaj iščejo še 
nove možnosti za izvoz v Italijo, 
Francijo, Veliko Britanijo in tudi 
ZDA.

N jihova usmeritev je jasna: iš
čejo možnosti kooperacij, pri ka
terih bi na jugoslovansko tržišče 
pripeljali izdelke, kjer zdaj ni 
domačih proizvajalcev ali pa niso 
dovolj kvalitetni — sami pa bi 
prodali tujemu partnerju vsaj to
liko blaga, da bi imeli z vsakim 
vsaj četrtino čistega izvoza.

Kdo so njihovi partnerji?
S firmo Kraftanlagen sodelu

jejo v proizvodnji ekonoventov, 
to je naprav za varčevanje s to
ploto. Švedskemu Muntesu pro
dajajo zvarjena ohišja in se do
govarjajo o kooperaciji pri sušil
cih zraka. Nicklu prodajajo pro
tipožarne lopute (do konca ok
tobra 1.500 kosov).

Začenja se tudi sodelovanje z 
zahodnonemško firmo Efuflex, 
ki proizvaja avtomatska vrata za 
tovarne in skladišča. Tudi to je 
izdelek na področju varčevanja z 
energijo, saj avtomatska Vrata 
preprečujejo, da bi nam toplota 
uhajala na prosto. Tio pošilja v 
Nemčijo kovinske dele vrat. 
Nemci pa k nam plastiko in av
tomatiko. V Tiu ugotavljajo, da 
bodo lahko takšna vrata dobro 
prodajali tudi pri nas ,in v dveh 
letih dosegli obseg poslov 200 
milijonov dinarjev.

Devalvacija jim pri izvozu 
pomaga, saj je TIO postal zelo 
zanimiv za tuje partnerje pri 
proizvodnji kanalov in zvarjen- 
cev. »Ocenjujemo, da bomo 
lahko konkurenčni tudi pri dru
gih izdelkih,« pravi Marjan 
Groff.

Cilj za prihodnje leto je torej 
nadomestiti izvoz, ki bo izpadel v 
Iraku, kot pravi direktor, pa ra
zmišljajo tudi že o cilju za leto 
1985 — ustvariti tretjino celot
nega prihodka z izvozom.

L. J.
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Predstavljamo stalne sodelavce IM P Glasnika: Fran Vodnik

Marsikatera koristna
pobuda žal izzveni v prazno

Kot vsak časopis ima tudi naš Glasnik svoj krog sodelavcev. Neka
teri pišejo občasno, drugi pogosteje — najbolj reden od vseh sodelav
cev pa je Fran Vodnik iz tozda Trata — Avtomatika. Vsak mesec 
okrog prvega pride v uredništvo koverta s tremi ali štirimi Vodniko
vimi prispevki in kratkim spremnim pisemcem, v katerem je še kakšno 
dodatno pojasnilo k poslanim besedilom ali opomba o časopisu. 
Skratka, Vodnik je najbolj marljiv sodelavec našega časopisa.

Zato smo rekli, pa predsta
vimo tega moža, ki že toliko let 
bogati vsebino našega časopisa s 
svojimi razmišljanji o proizvod
nji, odnosu do dela, medsebojnih 
odnosih v tovarni, pa tudi o 
splošnih temah, na primer o tem, 
kako skrbimo za svoje zdravje.

Kdo je mož, ki tako pridno so
deluje v našem časopisu?

Našli ga boste v brusilnici 
tozda Trata — Avtomatika za 
brusilnico, ki je po izjavah nje
govih sodelavcev med najbolje 
vzdrževanimi stroji te tovarne. 
Naši bralci se boste verjetno 
spomnili mnogih Vodnikovih 
pozivov k redu in skrbi za orodja, 
s katerimi si služimo kruh — in 
avtor sam dela tako, kot želi, da 
bi tudi drugi. »Ves šiht je ob stro
ju, le kje za vraga zve vse, kar se 
dogaja po tovarni?« sem večkrat 
slišal vprašanje njegovih sode
lavcev s Trate.

Pogovor o njegovem pisanju 
sva zastavila po službi, kajti 
Vodnik pač ni človek, ki bi stopil 
od stroja za pogovarjanje o za
devi, ki z delom nima nobene ne
posredne zveze.

Na Trato je prišel Vodnik leta 
1965. »Dobil sem novo brusilni
co, na kateri delam še danes,« 
pravi in doda z neprikritim pono
som: »Ta stroj je ves čas pod 
mojo komando — le med mojim 
dopustom je morda kdo kaj ma
lega posukal na njem.«

Seveda pa se nisva pogovarjala 
o delu na brusilnici, pač pa 
predvsem o pisanju.

Pisati je začel po vojni kot 
mladinski aktivist. »Takoj po 
vojni je bilo treba pisati razne 
razglase za volitve. Takrat sem 
začel razmišljati, kako bi napisal 
dobro geslo, dober izrek, da bi z 
malo besedami povedal misel, ki 
bi jo vsak razumel. To zadolžitev 
sem dobil v mladinski organiza
ciji. Takrat smo imeli še Skoj.«

Po končani osnovni šoli je šel 
Vodnik v mladinsko delovno
brigado na progo Brčkp-Bano- 
viči in kasneje tudi 'Odboj
Banjaluka. V brigadah je imel 
tudi razne politične zadolžitve, 
vmes in kasneje pa tudi v doma
čem Trebnjem. Tako je bil na 
trebanjskem okraju zadolžen za 
kmečko mladico, j n kasneje je bil 
eno leto predsednik okrajnega 
odbora Ljudske tehnike. Nato je 
prišla akcija zmanjševanja okra
jev in Vodnik je bil ob svojo 
službo. Leta 1952 se je zaposlil v 
Litostroju, kjer je s tečaji prido
bil kvalifikacijo v svoji stroki.

Kdo ve, si mislim če ne bi uki
nili trebanjskega okraja, bi bil 
Vodnik danes nemara politik. O 
tem z njim sicer nisem govoril, a 
prepričan sem, da je s svojim 
delom povsem zadovoljen. Po 
drugi strani pa me spet ni prese
netilo, ko mi je govoril o svoji 
mladinski dejavnosti, saj nje
govo pisanje še danes izžareva 
precej političnega aktivizma. Le 
preberite, katero od njegovih 
stabilizacijskih glos, ko piše o 
možnostih za varčno in boljše 
delo, pa se boste lahko prepričali 
o tem! Obenem pa se Vodniko
vemu pisanju seveda pozna, da 
dela avtor za strojem, saj vedno 
izhaja iz konkretnih 'zadev.

»Prva stvar, ki sem jo napisal, 
je bila pesem Ironični vzdih. Na
stala je leta 1946 v brigadi. 
Kmalu nato sem začel tudi ob
javljati in sicer najprej v Pavlihi, 
kasneje pa tudi v Poročevalcu, 
Ljudski pravici, Ljubljanskem 
dnevniku, Nedeljskem dnevniku 
nekdanjem TT-ju pa tudi v šišen
skem občinskem glasilu Javna

Prodam AMI—8, letnik 
74, vozen, neregistriran, 
motor generalno obnovljen, 
Michelin gume (letne in zim
ske). Informacije: Janez
Penca, TOZD Marketing, tel. 
319-644.

tribuna. Veliko sem sodeloval v 
Dolenjskem listu, za kar sem 
dobil tudi nagrado. To je bilo ne
kakšno kombinirano sodelova
nje, saj nisem le pisal, pač pa tudi 
pridobival nove naročnike. Ko 
sem tako hodil naokrog in se po
govarjal, sem poleg novih naroč
nikov dobil tudi ideje za pisanje. 
Tudi po 7 do K) prispevkov sem 
objavil v posamezni številki.«

Vodnik hrani doma posebno 
knjigo, kamor lepi svoje pri
spevke iz raznih časopisov. Pre
cej se je nabralo tega v dobrih 
tridesetih letih. Nemalokdaj je s 
svojimi kritikami ali predlogi 
sprožal tudi polemike. Ko so 
pred letli razmišljali o obnovi br
niškega letališča, je vprašal, ali je 
res potrebno odstraniti vso be
tonsko vzletno stezo, kot so naj
prej predlagali. Oglasilo se je še 
nekaj mož — tudi strokovnjakov 
— in nazadnje so naredili samo 
novo vrhnjo plast. »Včasih zale
že, če kaj napišeš,« pravi Vod
nik. Ni jasno, ali je bil njegov 
članek res odločilen za Brnik — 
dejstvo pa je, da je prvi javno 
načel ta problem.

Zakaj pišete?
»Spodbude za pisanje dobim 

iz tega, kar mi povedo sodelavci 
deloma pa iz lastnega opazova
nja. Ob tem se domislim raznih 
predlogov, pa jih napišem.«

Zvrst, ki jo Vodnik pretežno 
piše, se v novinarstvu imenuje 
komentar oziroma glosa in velja 
za eno zahtevnejših zvrsti. Med
tem koso vest, članek in poročilo 
zvrsti, ki bralca obveščajo o 
nekem dogajanju ali problemu, 
sta komentar in glosa povsem av
torski zvrsti. Pri vesti, članku in 
poročilu je avtor v ozadnju, nje
gova naloga je natančno posre
dovati podatke. Komentar in 
glosa seveda tudi morata teme
ljiti na dejstvih, vendar v tej 
zvrsti avtor posreduje svojo 
oceno in predloge. To pa seveda 
terja večje poznavanje tematike 
in včasih tudi določeno mero po
guma, da se izpostavljaš s svojimi 
mnenji.

Če se ozremo okrog sebe, vi
dimo, da vsak od nas kritizira. 
Toda nekdo bo kritiziral doma, 
drugi v službi (marsikdaj tudi na 
račun dela), zelo redki se s kritič
nimi mislimi oglašajo na sestan
kih, za časopis pa svojih kritik ne 
piše praktično nihče.

Vodnik, kako se počutite, ko 
ste v našem Glasniku edini, ki 
vedno piše glose, to je krajše, 
komentirane in kritične prispev
ke?

»Smatram, da se človek novi
narstva težko nauči. Imeti moraš 
dar opazovanja in presojanja, da 
lahko podaš svoj pogled na sta
nje z željo, da se nekaj popravi, 
izboljša in uredi. Pri tem je člo
veku včasih žal, ko nekaj napiše z 
dobrim namenom, pa razne po
manjkljivosti in napake ostajajo 
še naprej, ker nekateri menijo, 
da ni treba upoštevati tega, kar 
nekdo napiše kot sodelavec ča
sopisa. Ljudje si predstavljajo, 
da se piše za zabavo ali iz zafr- 
kancije.«

Kakšni pa so odmevi na vaše 
članke?

»Ko sem nedavno hodil po 
Idrijskem sem srečal delavce iz 
TIO in so mi rekli: Tvoje članke 
beremo. In po teh člankih so me 
poznali. V tovarni pa so tudi sko
raj redno reakcije, da na primer 
pridejo k meni: To si pa dobro 
napisal. Septembra so me pa 
vprašali, kaj da sem ta mesec 
tako malo napisal. Najbrž se je 
pošta izgubila, sem rekel.«

(Pa se ni zgubila. Le zaradi 
obilice drugega gradiva je mo
ralo nekaj Vodnikovih prispev
kov počakati v predalu, čeprav se 
sicer v uredništvu trudimo, da 
vse prispevke honorarnih sode
lavcev sproti objavljamo.)

Morda še to: V tiskarni se je že 
zgodilo, da je meter, ki oblikuje 
časopisne strani, pustil za hip

svoje delo in prebral Vodnikovo 
gloso s komentarjem: »To je pa 
čista resnica, pri nas je ravno 
tako.« Marsikatero o naših med
sebojnih odnosih disciplini, 
varčnosti ali redoljubnosti zna 
Vodnik dobro povedati, čeprav 
je res, da gledamo na te zadeve 
različno in se morda včasih ti
stim, ki so najbližje dogajanju, 
sploh ne zdijo veren prikaz sta
nja. Toda v mnogih Vodnikovih 
člankih so poleg konkretnih tem 
in resnic tudi splošne in brez 
dvoma je Vodnik zadnjih nekaj 
let v Glasniku ustvaril veren in 
plastičen portret naših medse
bojnih odnosov v času, ko sicer 
vemo, da moramo postati bolj 
delovni in odgovorni, a so stare 
razvade žal še presneto močne.

Kakšen vaš prispevek pa 
najbrž povzroči tudi zamero pri 
kolegih ali vodilnih v tovarni?

»Te razmere nastajajo iz dveh 
vzrokov: Včasih itekateri članka 
ne razumejo pravilno, včasih pa 
pride do kratkega stika zaradi 
prevelike konkretnosti. Toda 
zamere se hitro pozabijo tako da 
ostajamo v dobrih odnosih.«

Bi rekli, da vedno pišete do
bronamerno, tudi če kritizirate?

»Na vsak način — čeprav ne 
vedno za vsakogar dovolj razum
ljivo.«

Kje se kaže ta dobronamer
nost v pisanju?

»Mislim, da s tem, ko dam

vedno tudi predlog, kako naj se 
tisto, kar kritiziram popravi.«

Kako bi ravnali, če bi začel ne
nadoma kdo vas kritizirati?

»Vse pripombe jemljem do
bronamerno. Vem, da ni nihče 
brez slabosti, torej niti jaz nisem 
brez njih. Mislim, da sem pri
pombe na svoje pisanje vselej 
mirno sprejemal. Sicer pa imam 
za vse podatke in dokaze, mislim, 
da ne zapišem ničesar na lažni 
podlagi. Ker pa smo soodvisni, je 
v dvomu treba reagirati in spra
viti zadevo na čisto.«

Bi rekli, da si želite več pole
mik?

»Ja, ker s polemiko si tudi iz
popolnjuješ vpogled v stanje.«

Ce napišete predlog, bi ver
jetno imeli rajši, da nekdo z vami 
polemizira, kot pa da izveni vaša 
beseda v prazno?

»Res je, Dopisnik ne sme biti 
izoliran iz sredine.«

... Niti ne sme bežati pred 
svojo odgovornostjo.

»Tako je.«
S tem sva pogovor končala.
Kasneje pa sem razmišljal: 

Koliko raznih koristnih predlo
gov in razmišljanj bi še lahko 
imeli v našem časopisu, če bi več 
ljudi takole pisalo kot Vodnik. 
Marsikdo marsikaj opazi ali ve.

Zakaj ne bi mogel biti časopis 
eno od tistih mest, kjer bi se po
rajali novi predlogi in usmeritve 
za delo? LOJZE JAVORNIK

Ima naša zavest vrzeli?

Ubogati,
to je problem

Ljudje si med seboj delimo zadolžitve in pravice osebnih ali preko 
pisne besede. Sklop dnevnih skrbi za naš obstoj in razvoj terja do
sledno izvrševanje vsega, kar nam koristi. Tak zaključek je na po
gled v redu, ne moremo pa se pohvaliti, da tako tudi zmeraj delamo.

Mnogi med nami, imajo lahko globok pogled v bistvo človeka, 
njegovih nagnjenj, uspešnosti, pa tudi vizij. In iz teh analiz se pora
jajo snovi za razprave ali pisanje. Ker pa vemo, da tiskana beseda 
lahko pride med mnoge ljudi, je potrebno, da ima pravo obliko- 
Odziv je odvisen od tega, kako kaj povemo. Če pride prava beseda v 
pravo uho, potem bodo rezultati, če je pa kdo gluh za dober namen, 
potem nekaj pri njem ni v redu.

V času naše gospodarske stabilizacije, ki o njej toliko govorimo, a 
pravega smisla šene poznamo, govorimo, da je treba več delati, bolj 
varčevati, biti torej na vsakem mestu tak, da bi iz nas odsevala, če ne 
kar žarela, univerzalna delovna zavest. Ker pa imamo še preveč po
javov nediscipline, površnega dela, ker varčujemo, kjer je to možno, 
potem o teh zadevah tudi pišemo.

Pa kaj ko si to pisanje mnogi po svoje tolmačijo, ali pa ga kratko- 
malo spregledajo, ali zamahnejo z roko, kaj nas bo ta podučeval. In
v tem kaj nam bo pisun pamet solil, je problem, ki zadržuje naše 
uspehe. Če se recimo, stroji vrtijo v prazno, sveti luč na sončen dan,
če kritiziraš nered, priporočaš varčevanje in podobno, a tega nihče 
ne upošteva, ali pa ukrepa tako da nam ni prav, potem s tistimi, ki ne 
reagirajo na take pripombe nekaj ne more biti v redu:

— ali so neinformirani, pa ne samoiniciativni;
—- ali se požvižgajo na to, kaj kdo reče in s svojo pasivnostjo ali 

odporom nevede podpirajo tiste smeri, ki gredo proč od namena 
družbenih sumeritev;

— ali pa celo nastopajo s pozicij negativne dejavnosti.
Resni časi, ki smo v njih, ko nam še marsičesa manjka, zahtevajo 

da postajamo tudi sami bolj kritični do vseh, ki sestavljajo družbeno 
celoto. Stanje, v katerem smo, zahteva od nas, da negativnega od
nosa do dela ne bomo smeli več prenašati, ne glede na položaj priza
detega, kajti vsak mora vedeti, kakšna je njegova pozitivna vloga v 
delovnem procesu.

FRAN VODNIK

KAKO REŠUJEMO STANOVANJSKE PROBLEME • KAKO REŠUJEMO STANOVANJSKE PROBL

TIO: V Idriji zidajo malo 
stanovanj

V idrijski delovni organizaciji 
TIO so lani junija na referen
dumu sprejeli pravilnik o reše
vanju stanovanjskih vprašanj.

Ob sprejetju zaključnega ra
čuna za lansko leto so namenili 
za stanovanjski del sklada 
skupne porabe približno
4,830.000 dinarjev, od tega uo 
2,000.000 dinarjev razdelili de
lavcem v obliki stanovanjskih 
kreditov za gradnjo, adaptacijo 
in nakup stanovanj. Ostali del 
sredstev pa so porabili za nakup 
stanovanj za delavce, ki so prosili 
za stanovanja.

Za posojila za novogradnjo je 
prosilo 7 delavcev, za adaptacijo 
štirje, za dograditev 9, za kredit 
za nakup stanovanja je zaprosil 
cn delavec, za pridobitev stano
vanja pa so prosili 3 delavci. Od 
2 I prosilcev je dobilo kredite 13 
prosilcev, ostali prosilci niso iz
polnjevali razpisnih pogojev ozi
roma so že lani dobili kredite.

Za novogradnjo je bil najvišji 
znesek kredita 350.000 dinarjev, 
za nakup stanovanja 200.000 di
narjev, za adaptacijo in dogradi
tev 100.000 in 50.000 dinarjev.

Za nakup je TIO rezerviral 
eno trisobno stanovanje, ki bo 
vseljivo avgusta prihodnje leto. 
Poravnal je tudi obveznosti za 
kupljeno dvosobno stanovanje, 
k bo vseljivo letos avgusta.

Ker v tej delovni organizaciji v 
letu 1981 niso izločili finančnih 
sredstev za stanovanjski del

sklada skupne porabe, stano
vanjskih vprašanj lani niso mogli 
reševati. Zato je bil letos večji 
pritisk na stanovanjska posojila 
in za nakup stanovanj.

Ta delovna organizacija na vse 
načine poskuša pridobivati sta
novanja. Tako je v dogovoru z 
idrijskim Rudnikom živega sre
bra, da le ta odstopi prazna sta
novanja za začasno uporabo de
lavcem TIO. Sedaj TIO uporab
lja eno Rudnikovo stanovanje. 
TIO ima prek Samoupravne sta
novanjske skupnosti Idrija 7 so
lidarnostnih stanovanj, v katerih 
so določen čas mlade družine de
lavcev TIO.

Kot večina temeljnih in delov
nih organizacij tudi TIO tarejo 
na stanovanjskem pbdročju pro
blemi pomanjkanja stanovanj v 
mestu (v tčm primeru v Idriji), 
visoke cene stanovanj, saj je 
kvadratni meter že prek 40.000 
dinarjev. Problem je tudi v tem, 
ker mlade družine ne zmorejo vi
soke lastne udeležbe. Zato bo 
najbrž v prihodnje zelo zaostal 
nakup novih stanovanj, za katera 
morajo delavci, ki za ta stanova
nja prosijo, plačati lastno ude
ležbo, ki pa jo težko plačajo. Bolj 
pa se bo povečalo število prosil
cev za stanovanjska posojila. 
Tudi delovna organizacija bo 
prav gotovo bolj zainteresirana 
za dodeljevanje stanovanjskih 
posojil kot za drage nakupe 
novih stanovanj.

Klimi še vedno čaka 48 prosilcev 
(13 z zadnjega natečaja ter 35 iz 
prejšnjih let).

Tako kot druge organizacije 
združenega dela tudi Klimo ta
rejo na področju reševanja sta
novanjskih vprašanj pomanjka
nje denarja za stanovanjske po
trebe, previsoka lastna udeležba 
za družbena stanovanja. Zaradi

tega se delavci z nizkimi oseb' 
nimi dohodki zanimajo za prido
bitev starejših stanovanj.

Problem je nadalje tudi v tern. 
da na tržišču usmerjene gradnja 
ni na razpolago garsonjer, eno
sobnih ter eno in polsobnih sta
novanj, pa tudi ne dovolj dvo
sobnih in dvoinpolsobnih.

ELA MULEJ

Dvigalo: Vsakemu nekaj
V Dvigalu so lani na referen

dumu sprejeli pravilnik o reše
vanju stanovanjskih vprašanj — 
uskla jen z zakonom o stanovan j
skem gospodarstvu in z družbe
nim dogovorom s stanovanj
skega področja.

Dvigalo ne razpolaga $ stano
vanji, ki bi jih mogel dodeljevati 
svojim delavcem in se zaradi 
skromnih denarnih sredstev po
služuje dodeljevanja stanovanj
skih kreditov.

Letos je imel ta tozd za reše
vanje stanovanjskih potreb na 
razpolago iz vezanih finančnih

sredstev pri Ljubljanski banj11
1,575.000 dinarjev in iz sklad9 
skupne porabe 1,100.000 dinar
jev.

Za stanovanjske kredite 1 
gradnjo ter za nakup lastnih sta
novanj je prosilo 25 delavcev' 
Navedena finančna sredstva J
tozd razdelil med vseh 25 ProS e
cev. Največji znesek kredita J 
znašal 350.000 dinarjev, naj
manjši pa 50.000 dinarjev.

Največji problem, s katerim5 
Dvigalo srečuje pri reševanj9 
stanovanjskih vprašanj, je p° 
manjkanje denarja.

Klima Celje: še 48 
delavcev čaka

V celjski Klimiso sprejeli sa
moupravni sporazum o skupnih 
osnovah in merilih za urejanje 
stanovanjskih vprašanj delavcev 
tozdov Industrijska proizvodnja 
in Montažna proizvodnja ter de
lovne skupnosti delovne organi
zacije Klima v lanskem januarju. 
V njem so upoštevane novosti 
zakona o stanovanjskem gospo
darstvu družbenega dogovora o 
skupnih osnovah in merilih za 
zagotavljanje in usklajevanje 
samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov na področju 
stanovanjskega gospodarstva v 
SRS.

K temu samoupravnemu spo
razumu so potem delovna skup
nost in oba tozda sprejeli

ustrezne pravilnike.
Letos so v Klimi namenili za 

nakup družbenih stanovanj
7,315.000 dinarjev in 4,250.000 
dinarjev za stanovanjska poso
jila za individualno gradnjo sta
novanj in hiš.

Iz združenih sredstev pri sa
moupravni stanovanjski skupno
sti bodo koristili 3,500,000 di
narjev za nakup štirih novih sta
novanj.

Sredstva za stanovanjska po
sojila za individualno gradnjo in 
adaptacijo so dodelili 42 prosil
cem v zneskih od 50.000 dinar
jev do 160.000 dinarjev.

Stanovanja bodo letos dodelili 
dvema delavcema. Na rešitev 
stanovanjskega problema v

IMF DO »IKO« Ljubljana, n. sol. o. 
TOZD 1PKO Podpeč, n. sol. o. 
Kamnik pod Krimom 142 
61352 Preserje

objavlja prosta dela in naloge za nedoločen čas:

1. Samostojnega razvijalca za kmetijsko opremo
Pogoja: — visoka ali višja izobrazba strojne smeri

— 3 leta delovnih izkušenj
2. Samostojnega razvijalca za poliester

Pogoja: — visoka ali višja izobrazba strojne ali kemijske smer*
— 3 leta delovnih izkušenj

3. Konstrukteija
Pogoja: — srednja izobrazba strojne smeri

— zaželene delovne izkušnje (lahko tudi pripravnik)
4. Tehnologa za kmetijsko opremo 

Pogoja: — srednja izobrazba strojne smeri
— 2 leti delovnih izkušenj

5. Planerja za kmetijsko opremo
Pogoja: — srednja izobrazba strojne smeri

— 2 leti delovnih izkušenj
6. Strugarja

Pogoja: — KV strugar
— zaželene delovne izkušnje

7. Več ključavničarjev
Pogoji: :— KV ali PK ključavničar

— zaželene delovne izkušnje

8. več delavcev v neposredni proizvodnji poliestra
Pogoji: — KV ali PK delavci raznih poklicev (mizarji, P*e 

skarji, gumarji, predelovalci plastičnih mas ipd )

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema kadrov 
ska služba IMP DO IKO TOZD IPKO Podpeč, Kamnik P°° 
Krimom 142, 61352 Preserje 8 dni po objavi. ^
O izidu izbire bomo prijavljene kandidate pisno obvestili v 30 dn6 
po končanem zbiranju prijav.
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Odšli so v pokoj

Franc Ciuha
V delovni skupnosti delovne 

organizacije Promont smo se 
16.9. 1983 slavnostno poslovili 
°d našega delavca Franca 
Ciuhe. Tov. Ciuha je namreč 
napolnil polnih 40 let delovne 
dobe in s 30. 9. je odšel v zaslu
ženi pokoj.

Tov. Ciuha je prišel v IMP 
Pred 21 leti. Zaposlil se je kot 
ključavničar. Že v tem času se 
je vključil v delo gasilske enote 
ter pričel delati na področju hi- 
Siensko-tehnične zaščite. Po 
osmih letih dela je prevzel delo 
varnostnega tehnika. Lahko 
rečemo, da je bil tov. Ciuha; 
Pionir na področju varstva pri 
delu, kajti ko je začel delati, je 
bilo to področje dela na samem 
začetku razvoja. Takrat ni bilo 
Pravilnika o varstvu pri delu, 
niti ne Pravilnika o osebnih. 
Zaščitnih sredstvih. Osnovno 
izhodišče za delo mu je bil 
Predpis o higiensko tehnični 
zaščiti pri delu.

Tov. Ciuha je ves čas dela, 
t j- do upokojitve delal na po
dročju varstvapri delu. To delo 
ni bilo lahko, spremljale so ga 
Vsemogoče težave, ki pa jih je 
Vedno znal prebroditi, bodisi 
zaradi strokovnosti ali nei
zmerne dobre volje, ki ga je

spremljala ves čas dela.
Obdobje, ko tov. Ciuha 

odhaja v pokoj, ni rožnato. 
Vemo, da moramo spremeniti 
marsikatero dosedanjo navado 
pri delu in kot tudi v medseboj
nih odnosih. To poudarjamo 
zato, ker se to stanje prenaša 
tudi v bodoče življenje v poko
ju. Vemo, da je tov. Ciuha 
vajen niarsikaterih težav, ki pa 
jih je znal vedno uspešno pre
broditi, zato pa smo še toliko 
bolj prepričani, da bo tudi kot 
upokojenec znal reševati na
stale probleme, ki spremljajo 
tudi ta drugi način življenja. 
Nadalje smo prepričani, da ima 
Ciuha še mnogo načrtov, ambi
cij in veliko želja, zato mu v po
koju ne bo dolgčas.

Naj na koncu omenimo le še 
to, da se vsi delavci, ki smo kdaj 
koli delali s tov. Ciuho, po
sredno ali neposredno, zahva
ljujemo za ves njegov doprinos 
na področju dela, medsebojnih 
odnosov, nesebične pomoči ter 
preudarjenosti. ki mu je nikoli 
ni zmanjkalo.

Želimo mu, da bi znal skrbeti 
za ohranitev zdravja ter znal 
srečno preživljati leta upokoji
tve.

M. S.

Zvonka Moraus

M

O* ■ J— ------ ---------------—
. Septembra se je od sodelavcev v delovni skupnosti Izipa poslo- 
l|a Zvonka Moraus, ker se je upokojila. Zvonka Moraus se je za- 

Poslila v takratnem Toplovodu in ostala zvesta IMP-ju vse do upo- 
I °jitve. Ves čas je delala na obračunu osebnih dohodkov, se pravi 
Zredno občutljivem delu, ki terja veliko natančnost. Ob slovesu so 
‘,e ji zahvalili njeni neposredni sodelavci, pa tudi drugi, za katere je 

ejala. »Danes se poslavljamo od tebe kot sodelavke, želimo in 
Plcakujemo pa, da boš še prihajala med nas, saj smo ti hvaležni, 
^er si IMP-ju posvetila svoja najlepša leta,« ji je ob slovesu dejal 
'rektor IZIPA Janez Miklavc. Na sliki: Zvonki Moraus se je zah- 

r, ' za dolgoletno delo v IMP-ju tudi generalni direktor sozda 
r‘l"c Kumše (Foto: L. J.)

Zdravko Nastran
zh^‘r*n*e^a scP,cmbra so se v se jni sobi delovne organizacije I KO 
!'a l' pri!ate|ji 'n sodelavci, da bi se poslovili od Zdravka Nastra- 
Za'j ! se je upokojil, potem ko je delal na Trati od leta l9b8 — na- 

^nJe kot vodja proizvodnje drsnih tesnil.
(Q "tienu sodelavcev se je Zdravku Nastranu zahvalil direktor 
je b i*-z ra,a — Črpalke Josip Kolarič, ki je med drugim spomnil, da 
n. ' Zdravko delavec z izredno zavest jo in požrtvovalnostjo tako 
z n ■ ^'kovnem kot samoupravnem področju. Veselje je bilo delati 
|01j|lnT xaj je bil vedno pripravljen pomagati in vsake naloge se je 
sod f VS° vnemo 'n resnostjo, je rekel Kolarič in še povedal, da so 
gjje avc> veseli, ker odhaja Zdravko v zasluženi pokoj poln ener- 
razv(° ■ nem Pa želijo, naj še prihaja v tovarno, spremlja njihov 
"jainj'm iim' če ho treba tudi svetuje, saj odhaja z bogatimi izkuš-

0,1e Plantan.

‘tvku Nastranu se je zahvalil tudi glavni direktor delovne or- 
pa -p( lci ie 1^0 Rudi Bukovec, v imenu tozda Trata- - Avtomatika

prišla'te'T- Pr'čakoval, da boste tako pozorni do mene, zdaj, ko je 
rekel zj name vrsta, da se poslovim in dam mesto drugim,« je

Posebra-k° Nastran-
Srti]; ka'f Ze*.*’. ^a k' v polni meri zaživela proizvodnja drsnih te- 

Vas hZC*3^ n' *<raja razvita, je opozoril. »Če se bomo sre- 
je p0 m 0m najprej vprašal, kako je z oddelkom drsnih tesnil. Tu 
vložh; “J601 trdnem prepričanju prihodnost, zato se bi izplačalo 

1,1 v to proizvodnjo.«
.................... L. J.

V soboto, 10. septembra, je sindikalna organizacija Panonije orga
nizirala enodnevni sindikalni izlet v Zagreb, ki se ga je udeležilo kakih 
300 delavcev in tudi nekaj upokojencev.

Najprej so si ogledali Jesenski zagrebški velesejem, kjer so bili 
predstavljeni tudi kmetijski stroji njihove delovne organizacije. 
Nekaj po 14. uri so zapustili sejmišče in se odpeljali na kosilo v Stu- 
bičke toplice. Tam jih je zabaval poljski ansambel Kora, ki je zaigral 
tudi nekaj Avsenikovih skladb, da so se nekateri tudi zavrteli. Nazad
nje pa so vsi skupaj zaplesali kolo, ko so igrali Jugoslavijo. Pot so na
daljevali v Kumrovec, kjer so si ogledali politično šolo in Titovo 
rojstno hišo. Vrnili so se polni lepih vtisov in doživetij, še dobro, da je 
bila naslednji dan nedelja, da so si odpočili, kajti v ponedeljek je bil 
nov delovni dan in udeleženci izleta so lahko povedali, kako je bilo 
tudi tistim, ki niso šli z njimi.

Foto: frku

Obrnz iz kolektiva: Lavra Gregorič

Aktivna kegl javka
Lavra Gregorič, ki je po poklicu administrativna tehnica in opravlja 

delo blagajničarke v tozdu Montaža Koper, je že vrsto let aktivna v 
kegljanju v tozdu Montaža Koper ter je 5 let vključena v koprski keg
ljaški klub Tomos.

Vrsto let se udeležuje tekmo
vanj v kegljanju v okviru IMP, v 
okviru koprske Montaže, pa tudi 
tekmovanj v odbojki. Letos je 
tekmovala na tekmovanju v ŠIG, 
ki je bilo v Strunjanu. Bila je v 
sozdovi ženski ekipi, ki je dose
gla 11. mesto. »V okviru IMP je 
vsako leto četveroboj, ki ga 
vsako drugo leto organizira tozd 
Montaža Koper v sodelovanju z 
ekipami tozdov OV, Montaža 
Maribor in Trata. Na teh tekmo
vanjih je bila doslej šestkrat,« je 
povedala Lavra. »V odbojki 
tekmujemo v sodelovanju z osta
limi gradbenimi podjetji na Pri
morskem. Tako smo lani imeli 
povratno srečanje v odbojki, 
namiznem tenisu, streljanju, pi
kadu itd. z Gradbenim podjet
jem Posočje. Tam smo seštevali 
rezultate z našo moško ekipo in 
dosegli drugo mesto. V streljanju 
smo bile ženske prve.«

Letos se je Lavra udeležila 
tekmovanja v kegljanju, ki ga je 
organiziralo kegljaško društvo 
Bratstvo Pucarevo v Bosni. Tu je 
ženska ekipa, s katero je tekmo
vala, dosegla prvo mesto. Na te 
turnirje so kegljači Kegljaškega 
kluba Tomos vsako leto vabljeni. 
Vsako leto gredo v okviru tega 
kluba tudi na republiško tekmo
vanje, kjer so dosegli 4. mesto.

Pravi, da je pa za bodoče težko 
kaj načrtovati na kegljaškem po
dročju, ko je stiska z bencinskimi

boni, saj so kegljišča oddaljena 
in nekteri kegljači težko priha
jajo na trening.

MARIJA PRIMC

Obleka kaže, kako resno delamo

Civilčki med stroji
Vemo, da smo dolžni delati v svojo in skupno korist. In ko smo 

dnevno na svojem delovnem mestu se nam nekako spremeni osebni 
režim, prilagajati se moramo okolju, ki je precej drugačno kot. 
doma. Za tako službeno stanje pa ne more biti urejen čisto osebni 
okus, kako se naj obnašahio.

V tovarnah, ustanovah in drugje imamo neke uniforme, delovne 
obleke, halje, zaščitna sredstva in sekaj za uspešno opravljanje svo
jega dela. S tem izkazujemo svojo pripadnost kolektivu, vemo čigavi 
smo v dnevni delovni nalogi. In nasploh smo pri delu bolj sproščeni, 
če imamo na sebi tovarniško obleko.

Toda vsi se ne čutijo enako dolžni pripravljpti na delo, zalo imajo 
s proizvodnjo in delom, drugačne račune. Kdo bi vlačil nase tiste 
cunje, ko pa si lahko v tistem, kar si doma oblekel, posebno še, če se 
imaš za vročega človeka in takrat, ko je bilo res vroče. Toda vročina 
bo minila, pa vendar se kdo še ne bo prilagodil kolektivu in se bo še 
naprej motal med stroji v beli srajci in dragih hlačah, ženske pa v 
lastnih krilih, po skladiščih, itd. Tak »delovni« človek, morda ne da 
bi sam opazil, se po delovne področju nekako previdno giblje, da se 
ne nasloni na kak masten, prašen del stroja, materiala, ker si lahko 
mimogrede ob četrt mesečne plače, če si hočeš kupiti nove hlače. To 
človek ve, a vendar ne toliko, da bi uporabljal tovarniško obleko.

Taki »civilčki« postanejo še bolj zanimivi, če si kje umažejo prste. 
Kako hitro iščejo način, da bi si jih obrisali! Lahko rečemo, da imajo 
nekateri bolj čiste roke po šihtu, kot takrat ko so prišli v službo. Res, 
higieni je treba dati pravo mesto in ceno, toda pri delu, ki prinese 
osebni dohodek, se pa spet ne sme pretiravati s skrbjo za čiste roke, 
obenem pa se v svoji obleki razkazovati na delovnem mestu, ker ta 
po čisti logiki ovira delo, pa če kdo to še zanika, drugi pa lahko pri
bije, da tudi iz takih civilnih oblek izhaja slaba delovna storilnost. Pa
ziti na obleko in aktivno delati, oboje naenkrat se ne da. Nekaj pri 
tem mora trpeli.

In zdaj, po taki oceni se lahko sklene eno: Pri delu je treba biti 
tako oblečen, kot je za kolektiv predvideno, saj zato dobivamo de
lovne obleke ali halje itd. Zakaj bi si dovolili v kolektivu tako pisane 
druščine raznih oblek, če ne celo modnih dosežkov, ko pa to po pra
vilih ne spada v kolektiv, kajti za dobro delo moramo biti primerno 
pripravljeni. *

FRAN VODNIK

Obraz iz kolektiva: Jože Rajer

Največ težav je v mestih
Vodilnega monterja Jožeta Rajerjai lahko trenutno srečate na grad

bišču vodovoda Jarški brod—Titova cesta

Precej različnih cevovodov je 
Jože Rajer položil v zadnjih pet
najstih letih širom Slovenije. 
Delal je plinovod Šempe
ter—Anhovo, plinsko mrežo v 
Celju in Ljubljani, pa cevovode 
za daljinsko ogrevanje v Ljub
ljani, lani pa je polagal cevovod 
za hidrocentralo Cerkno. Skrat
ka, polagal je že vse možne vrste 
cevovoda. Katero delo je najtež
je'.’

»Največjo natančnost terjajo 
seveda plinovodi. Toda to vemo 
vnaprej, pa se vsi z vodstvom 
vred ustrezno pripravimo. Še 
najtežje je polagati cevovode v 
mestih, ne glede na to, kakšna je 
napeljava — voda, plin ali ogre
vanje. Pri polaganju cevovodov v 
mestih nas motijo druge instala
cije —■ kanalizacija — elektrika 
— in razne druge ovire, zato je to 
delo neprijjno in zamudno.«

Kaj pa če primerjate težavnost 
terenskega dela na cevovodih z 
montažo v stavbah?

»Težko bi rekel, kaj je težje. 
Seveda je delo na terenu marsik
daj neprijetno in marsikateri 
monter, ki je sicer vajen dela v 
stavbah, pa ga včasih dobimo za 
pomoč, gleda da se terena čim- 
prej reši. Toda če se človek na
vadi, zdrži. Saj tudi na stavbah ne 
manjka neprijetnosti. Tam te 
muči prepih, težave imaš zaradi 
stopnic, pogosto le ovirajo zidar
ji. Na terenu pa imaš dež, blato in 
sneg, poleti pa vročino.

Lepo je gledati ekipo, ki jo ima 
Jože Rajer. Vidi se, da se fantje 
poznajo in vsakdo v vsakem tre
nutku ve, kaj mora narediti. Brez 
odvečnih besed vsak opravlja 
svojo nalogo tako, da gre delo res 
hitro od rok.

»Ja, pri polaganju cevovodov 
je pomembno, da so fantje nava
jeni delati skupaj,« pravi Rajer. 
»Vsakdo — od delavcev, po
močnikov, varilcev, pa do stroj
nika, mora v vsakem trenutku 
poznati svojo nalogo. Kadar je 
ekipa nova in se fantje ne poz
najo med seboj, so težave, sča
soma pa se tako navadijo, da 
vsak naredi svoje, ne da bi se po
govarjali. Na gradbišču je ropot, 
kanal je tukajle globok in če 
strojnik ali delavec zunaj ne 
spremlja, kaj dela monter v jami, 
se ta lahko dere, kolikor hoče, 
uspeha ne bo.«

Skratka, montaža cevovodov 
je delo, kjer pride izrek »v slogi 
je moč«, še posebej do izraza.

L. J.

SPLOH NI SMEŠNO
Kdaj bo obljuba zaživela?

Od februarja sem lahko pretakamo solze žalosti ob avtomatu 
INDEX 65. Brali smo lepe vizije pa nas stroj grdo okoli prinaša. 
Po čigavi zaslugi...?

Če bi rekel, da je stroj zaslužil za plačo delavca ob njem, torej 
znam lagati, ako pa si upam reči, da je bil v šestih mesecih renta
bilen, je trditev skregana z resnico. Kdaj bo torej zmagala napo
vedana produktivnost?

Kosec ne brusi, ne kosi...
. ..to pa zato ne. ker trije, ne skoraj štirje, tozdi ne zmorejo za 

eno koso potrebnih sredstev, da bi podrli bohotni pleve! okrog 
tovarne. Dokler je bil en gospodar, košnja ni bila noben pro
blem. zdaj pa vlada strah po bolj obširnem dvorišču, kajti vsi 
vedo, če se jim med sprehajanjem usuje seme plevela v žepe, ga 
lahko še kam zanesejo.

. Zato pa imamo počitke med odmorom z.a zidovi: osat in 
drugo rastlinje pa uživa nemoten razcvet......

Mnogo stvari nas veseli...
... med njimi tudi razne steklenice, ki so postavljene kjerkoli 

po tovarni. A včasih jih je kar premalo za žejna grla. Ta problem 
rešujejo številni bazenčki kadar je ploha. No, res se še ni potopil 
noben stroj, pa bi bilo le dobro, če bi se oba tozda dogovorila, da 
si bosta razdelila stroške za popravilo strehe. Toda to še ni na 
programu.

Zime se ne bojimo
... ker nekaj damo na obljube, da nas bodo greli na daljavo. A 

še vsepovsod je tako mirno, da pesimistaje kar skrbi, kako bo, 
ko bodo zapihale hladnejše sape. Morda lahko računamo na de
lovno nevihto, da bodo vsa opravili tako hitro, nemara postavili 
še svetovni rekord?

Ako pa bo pričakovanje prehitel mrzel obisk, no, zakaj pa 
imamo žepe...?

In še eno dobro delo smo opravili stabilizacijsko. Odpovedali 
smo se desetinam vagonov premoga na dvorišču. Te količine 
bodo pokurili drugi. Upajmo, da nam ne bo še žal za tem premo
gom.

Najbolj vroč mož
Jesen ima hladna jutra, tega se zaveda tudi naš individualni 

poslovodni organ (IPO), ki se večkrat razpodi proti kanalu za 
ogrevalne cevi, ki bi morale dati toploto v tovarno, pisarne... 
Delavci pa mečkajo, in mož. malo zagrmi, tam zgrabijo za delo 
— a čez nekaj ur je spet mirno, ker je pač v naši navadi: Ne hiti 
preveč, saj še ne bo konec sveta...

Že, že, ampak z mrzlimi prsti se ne bo dalo delati.

Steklenice niso noben okras
Vemo, da se kuža polula, kjer ga prime, človek pa pusti ste

klenico lam, kjer mu moči poidejo, ko pijačo popije. Hoja za 
zdravje in volja za red mu res ne smeta biti ovira — čez komot ga 
ni.

Umazanija ne dokazuje delavnosti
Bolj ko je obleka umazana, misliš, da imaš večje zasluge za 

delo...
FRAN VODNIK

, : t V
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Akcija Golovec 83

Potres nas ni presenetil
Potres je za Ljubljano, kol vemo iz zgodovine, realna nevarnost. 

Zato je bil dlj vaje Golovec 83 v soboto, 24. septembra, pokazati kako 
bi ravnali v primeru naravne nesreče, ki si je seveda nihče ne želi, ven
dar moramo biti pripravljeni, če bi se le primerila.

Sobotna potresna vaja je' za 
nekaj časa povsem spremenila
življenjski utrip Ljubljane. Če ne 
kot aktiven udeleženec, pa vsaj 
kot opazovalec, je sodeloval vsak 
Ljubljančan. Nobena od IMP 
organizacij v Ljubljani sicer ni 
imela posebnih obsežnejših za
dolžitev v okviru občinskih načr
tov, so pa povsod pripravili svoje 
programe, pri čemer so se trudili, 
da bi bile vaje zasnovane čim bolj 
realno in koristno.

Na Vojkovi so imeli skupno 
akcijo vsi tozdi, ki so tam — oba 
Tena, Elektromontaža, Klima 
montaža in delovna organizacija 
Klimat. Priprave so začeli že 
spomladi z ocenjevanjem ogro
ženosti, je povedal referent za 
splošno ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito Ivan Hrib. 
Ocena je pokazala na prvi pogled 
presenetljiv podatek, da je pre
cej nevarna nova Tenova tovar
na, takoj za upravno stavbo, ki je 
že stara in so vedeli, da ni dovolj 
trdna.

Prva stvar po potresu je bil se
veda umik delavcev iz poškodo
vanih objektov. Delavci so pri 
tem videli, kje so zasilni izhodi, 
vhodi na požarne stopnice in 
druge poti za reševanje. Za 'reše
vanje iz višjih nadstropij so upo
rabili lestve, preverili pa so tudi 
reševanje iz skladišča Tena — 
Telekomunikacij, ki je obenem 
tudi zaklonišče.

Evakuacija delavcev je tekla 
gladko, če odštejemo dejstvo, da 
en delavec kljub prigovarjanju ni 
maral iz tovarne.

Nato so stopili v akcijo gasilci, 
ki so pogasili tri požare in ekipe 
prve pomoči, ki so poskrbele za 
ranjence. Ob devetih je bila vaja 
zaključena z zborom in rapor- 
tom, nato se je sestal še štab, ki je 
vajo ocenil. ,

Ugotovili so, da so enote 
dobro delale. Ivan Hrib je poh
valil tudi vodilne delavce, ki so 
pri vaji prizadevno pomagali in 
pripomogli, da.so jo tudi vsi za
posleni vzeli resno. Štab civilne 
zaščite je dokazal, da je kos takš
nim nalogam, manj aktivni pa so 
bili komiteji za splošni ljudski 
odpor in družbeno samozaščito, 
ki z občine niso dobili nobenih 
konkretnih zadolžitev, sami pa 
tudi niso pokazali dovolj iznajd
ljivosti, da bi si našli svojo vlogo 
v akciji.

»Ni bilo tudi prav, da so mladi 
fant je iz proizvodnje prekrižanih 
rok opazovali članice enot prve 
pomoči, ki so z nosili prenašale 
ranjence,« meni Ivan Hrib. Gre 
za delavce, ki sicer niso razpore
jeni v enote civilne zaščite, a jim 
gotovo ne bi' nihče branil, če bi 
ponudili pomoč. »Če bi šlo zares, 
sem prepričan, da ljudje ne bi 
stali ob strani,« meni Hrib in do
daja: »Še dobro, da smo za pone
srečence določili suhe in manjše 
delavce, da se dekleta niso pre
več namučila.«

Ne gre samo za kavalirstvo. Ne 
pozabimo, da imajo dekleta iz 
enot prve pomoči tečaje in znajo 
obvezovati, pa je zato škoda, da 
zgubljajo čas s prenašanjem po
nesrečencev.

Toda če strnemo vse ocene, je 
vaja na Vojkovi uspela. »Prepri
čan sem, da je bila tudi koristna 
za vse delavce,« je končal Ivan
Hrib.

Tudi na Trati so imeli skupno 
vajo in sicer tozdi Trata'— Av
tomatika, Črpalke, Itak in de
lovna skupnost Iko. Izvedli so 
evakuacijo, nato so stopile v ak
cijo enote civilne zaščite. Teh- 
nično-reševalna enota je zavaro
vala in sanirala poškodovane 
prostore. (Najbolj ogrožena je 
stara upravna stavba). Prva 

- pomoč je oskrbela ranjence. Ga
silci pa so napadli požar v lakirni
ci, pri čemer so uporabili tudi po
sebno opremo, dihalne aparate 
in plinske maske. Vodo so za jeli 
iz bazena.

Ko so enote končale svoje na
loge, so delavcem pokazali pra
vilno uporabo gasilskih aparatov 
za razne vrste požara in uporabo 
zaščitnih sredstev. »Zanimanje 
za ta prikaz je bilo veliko,« je po
vedal vodja obrambnih priprav 
Rudi Bukovac. In prav je tako, 
saj vemo, da je začetni požar naj
težje pogasiti. Bolje je ukrepati 
sam — toda pravilno, seveda! — 
kot pa se zanašati na druge. Za 

’ pravilno gašenje pa potrebuješ 
znanje. Danes imamo že skoraj 
povsod dovolj aparatov, manj pa 
je ljudi, ki bi jih znali uporabiti. 
Ko začne goreti, ni časa, da bi 
brali navodila ...

V tozdu Ipko so imeli svojo 
vajo. Tam je stanje slabše, saj je 
to mlad tozd, katerega enote ci
vilne zaščite so še brez opreme, 
pa tudi tečajev še niso imeli.. So 
pa sestavili gasilsko enoto iz čla
nov raznih prostovoljnih druš
tev. ki so usposobljeni. Za Ipko 
je to pomembno, saj delajo z 
vnetljivimi umetnimi smolami in 
torej obsfaja realna nevarnost 
požara, pa tudi eksplozije.

Pri gašenju požara na sobotni 
vaji ni šlo brez težav. Gasilski 
aparat na prah, s katerim so ga 
napadli, ni deloval. No, Ipkovi 
gasilci so se hitro znašli, prinesli 
drug aparat in opravili svojo na
logo. V poročilo o vaji pa so zapi
sali zahtevo, naj Varnost gasilske 
aparate bolje vzdržuje. Sklenili 
so tudi nabaviti opremo za gasil
sko enoto. ~

»Glede na to. da je bil to prvi 
tovrstni preizkus v tozdu Ipko, so 
ga delavci opravili zelo resno in 
požrtvovalno,« jih je pohvalil re
ferent za splošni ljudski odpor in 
družbeno samozaščito v DO Iko 
Fran Maselj.

Tudi v Skipu so imeli nekaj 
težav.

V proizvodni hali so aktivirali 
dimno bombo, pa kaže, da je bil v 
njej solzilec. Člani civilne zaščite 
so se v prvem hipu zmedli, pa 
tudi mask niso imeli pri sebi, tako 
da so bili ponesrečenci v tovarni 
že kar ogroženi. Po začetni zmedi 
so se uredili in akcijo izpeljali.

Na koncu so hoteli prikazati 
gašenje in — nova težava. Gasil
ske cevi niso segle do roba tovar
niškega dvorišča, kjer so pripra
vili ta prikaz: Uporabili so lahko 
samo prenosne gasilske aparate. 
Izkušnjo pa so si zapomnili in 
takoj v ponedeljek naročili do
datne cevi. Danes jih najbrž že 
imajo.

Tudi na Titovi 37 je bila 
skupna vaja enot vseh tozdov in 
delovnih skupnosti, ki imajo 
sedež v naši upravni stavbi. 
Opravili so evakuaci jo, pogasili 

e požar v računalniškem centru in 
poskrbeli za nekaj ranjencev.

Enote so svojo delo opravile v 
redu. Star problem na Titovi je 
gneča parkiranih avtomobilov. 
Spet se je zgodilo, da je bil en 
avto poleg hidranta, zato so za
htevali, da se hidrant označi tudi 
s talno oznako, ki bo opozarjala 
voznike, naj ne puščajo svojih 
vozil na tem občutljivem mestu. 
Zahtevali so tudi, naj v s'tavhi 
končno le obesijo oznake za za
silni izhod in zaklonilnik.

V krajevni skupnosti Rezke 
Dragar v Črnučah so pripravili 
večji akciji v Elmi in Energoin- 
vestu. ki sta starejši stavbi, med
tem ko Promont in Dvigalo nista 
tako ogrožena. Kljub temu so v 
obeh objektih sami pripravili 
svoje akcije.

V Dvigalu so izvedli evakua
cijo — iz upravne stavbe po po
žarnih stopnicah in skozi zasilne 
izhode, iz proizvodnje organizi
rano po najkrajših poteh. Refe
rent za splošno ljudsko obrambo 
in družbeno samozaščito Josip 
Žalec pravi, da so se delavci res 
hitro zbrali na zbornem mestu pri 
vratarnici. Tam se je takoj aktivi
ral štab civilne zaščite in poslal v 
akcijo posamezne enote — dve 
enoti prve pomoči, gasilce in 
tehnično enoto. Člani narodne 
zaščite pa so zavarovali objekte.

Vaja je bila izvedena po načrtu 
disciplinirano in resno, so nato 
ugotovili na sestanku komiteja 
za splošni ljudski odpor in druž
benopolitičnih organizacij. Ude
ležba delavcev in zlasti enot ci
vilne zaščite je bila polnoštevil
na. Manjkalo je le devet delav
cev, ki so bili vključeni v vajo v 
svojih krajevnih skupnostih. 
Niso pa spregledali pomanjklji
vosti — namreč niso imeli klju
čev za hidrante. V ponedeljek so 
jih že kupili.

Skratka,.vaja je potekala učin
kovito in po načrtu. Trajala je le 
dobre pol ure, nato so se delavci 
vrnili za stroje — razen članov 
štaba. Toda ne le vaja, tudi delo 
je bilo tisto soboto dobro organi
zirano, tako da je bil za Dvigalo 
»potresni dan« res ploden, je po
vedal vodja kadrovske službe v 
tozdu Dvigalo Iztok Šubic.

Tudi v Promont u so se na vajo 
Golovec 83 temeljito pripravili. 
Že aprila so naredili oceno ogro
ženosti, ki jo je sprejel komite za 
splošni ljudski odpor in druž
beno samozaščito. Komite je 
nato dal smernice za vajo, na 
osnovi katerih so naredili izved
bene načrte štab civilne zaščite, 
pa tudi vodje služb, oddelkov in 
obratov v tozdih in delovni skup
nosti. Poseben poudarek je bil na 
organiziranju vzajemne pomoči. 
V primeru nesreče ima štab svoje 
naloge, delavci pa lahko s samo
pomočjo marsikaj rešijo sami. 
Seveda pa jo je treba organizi
rati in to je naloga vodilnih in 
vodstvenih delavcev. Referent za 
splošni ljudski odpor in druž
beno samozaščito v Promontu 
Anton Cerkovnik pravi, da so pri 
n jih vodilni od delovne organiza
cije pa do vodij obratov, nalogo 
vzeli resno in najprej pripravili 
dobre načrte, kar je prispevalo 
tudi k uspešni izvedbi vaje.

Po potresni dispozici ji je bilo v 
krajevni skupnosti Rezke Dra
gar nekaj hudo poškodovanih 
industrijskih in stanovanjskih 
objektov, kamor Promont kot 
novejša stavba ne sodi. Zato so 

■ njihove enote opravile svoj pro
gram, kasneje pa ostale v pri
pravljenosti, če jih bo potrebo
vala krajevna skupnost. S kra
jevnim štabom so imeli stalno 
kurirsko zvezo in poveljnik kra
jevne civilne zaščite jih je tudi 
pohvalil za redno obveščanje. 
Promontove pomoči pa niso po
trebovali. ker so jim priskočile na 
pomoč občinske in mestne enote.

Poveljnik Promontovega ko
miteja za splošni l judski odpor in 
družbeno Samozaščito je takole 
strnil oceno: »Vaja je uspela, ker 
smo jo dobro pripravili. Tako v 
Promontu kot v Črnučah smo za
čeli priprave že aprila. Na osnovi 
opomnikov smo. pripravili po
drobne načrte, vaja pa je potrdi
la, da smo jih naredili dobro. 
Zato je vaja potekla hitro, če
prav smo program v celoti izpoD 
nili. To je bil tudi naš namen — 
namreč da ne zapravimo preveč 
časa. Zato tudi nismo vključevali 
delavcev z gradbišč. Skratka, so
bota je bila pri nas tudi delovna, 
kar menda ni bilo povsod po 
Ljubljani. Komite je naredil ana
lizo vaje, kjer smo enotno ugoto
vili, da se je s to vajo okrepila po
vezanost komitejev v DO, tozdih 
in delovnih skupnostih, obenem 
pa se je tudi uveljavila njihova 
vloga.«

Tako je torej minil sobotni po
tres v naših ljubljanskih tozdih. 
Preverili smo svojo organizira
nost, strokovnost in opremo. Po
nekod so opozorili nekaj po
manjkljivosti, ki so jih že popra
vili, ali pa jih bodo v kratkem. 
Kjer pomanjkljivosti ni bilo, 
vedo, da so na dobri poti.

Vaja se je končala hitro, kar 
kaže, da so naše enote civilne 
zaščite dobro usposobljene in so 
vajo resno vzele. Potem smo se 
vrnili k delu in tako delovno so
boto izkoristili tudi za ustvarja
nje nove vrednosti. Vsaj velika 
večina je ravnala tako.

LOJZE JAVORNIK
Potres je porušil stopnice 
Wand)

evakuacija na Vojkovi. (Foto:

Še en pogled na vajo

Kako bi hiteli, če bi šlo zares
»Potres!!« zavpijem točno ob osmi uri zadnjo 

septembrsko soboto in zdrvim skozi že pripravljena 
priprta vrata iz delavnice. Še pogled na štiri može 
ob stroju, ki so kar okameneli, »Kaj mu pa je?« 
Tudi nasmeh jim je ušel, več nisem videl. .Na hod
niku izključim glavno stikalo in stroji so se jim usta
vili. »Sabotira zavzeto delo?« Kakorkoli so si že mi
slili, šlo je za vajo potresa »Golovec 83«. Svoja leta 
mladeniško v diru proti zbirališču za tehniško-reše- 
valno službo. Tam pa je bil zbran kar lep kup ljudi, 
izstopale pa so bele halje članic Rdečega križa.

sto

Iz delavnic, pisarn in od drugod so prihajali 
mnogi s hitrostjo, kot bi šli v precej neprijetno služ
bo. No, vseeno jim smeha ni manjkalo, saj je ven
dar vaja, tam na parkirišču pa bodo imeli malo do
brega zraka. Čeprav ga'je kar precej ovijala megla 
kot nalašč, da nismo videli, kako bodo vse akcije 
Ljubljane spremljali iz zraka, ali nam pripravili še 
kakšno presenečenje.

bomo v 15 minutah končali naše vaje..
Tam v meglenem jutru pa je zbranih še nekaj ^ 

delavcev DO Iko. Ne vidijo kaj prida okrog se^_ 
»potres« pa jim je tudi daleč proč. Tu smo mi, Z 
ven gasilcev, ki pomagajo vodi, da bruha 1 ^ 
kamor mora, pa še kam drugam zaidejo curku ^ 
pade beseda: »Pazite na stroje in odlitke!« 1 jt, 
sami smo malce poškrobljeni. rahel dolgčas, 
nekaj luči nas še bodri skbzi okna, čeprav bi tud1 
morale biti »fuč« in zdavnaj tudi že kompresorju 
elektro akcija hi uspešno stekla,« čeprav 5 J 
onemu rekel, kaj mora storiti,« opravi odgov° 
mož svojo razlago.

i 'i i n*No, ja, to je samo vaja, greši se lahko, kaj ^ 
Kdo sme tudi manjkati, kar smo pozneje ugoD , 
za mladega B., ki je jutranje delo. vajo iz nek 
vzroka zamudil, na malici je pa bil vendarle pra J 
časen. In ker poznam njegovo delo tam za ste 
vem, da tudi v ostalih treh urah ni naredil nic s

No tega in še česa ni bilo, smo pa se po svojem 
znanju in obnašanju lahko obračali. Nekdo pristopi 
k meni: »Bomo kaj opisali to s kakim ekskluzivnim 
naslovom?« Presneto, saj ni še kaj povedati. »Po
tres« je kratkotrajen in hud, mi pa še čakamo, kaj 
bomo sploh počeli. Mož od gasilcev, »glavni TRS in 
postavna od RK so obkrožali mnoge prostore, da 
ugotovijo stanje. Minut kar precej mine, da pride 
do raporta o stanju pravzaprav b »ranjenih«. Ne 
vem, če bi šlo v pravem potresu po taki proceduri in 
ležernem odhajanju drugih na zbirna mesta.

ristnega za svoj »šiht«.

Pa kaj bi to, vrnimo se na raport, ki se je g .,£, 
zelo spodbudno: Vse službe so svoje delo opr;|V j., 
da ne rečemo odlično, ali vendar v besedah tak0’^.

l
bi še lepše skoraj ne dalo se povedati. Krasno, ..

■ ■;.......................................
mo'žje v azbestnih oblekah, drugi z zračnimi ‘T. ,

vse tako klapa! Gasilci so v petih minutah >xP°sV,|i 
cali« kar precej vode, zanimivi pa so bili V1

■ “"i: niti'1 *drali na hrbtu, pa oni z maskami (no ti so imen ]t ^ 
bolj neprijetno dolžnost; množica namrečsplotoj *(,

Tovariš, to je vendar vaja, pa smo mi od LRS do
bili nalogo, da poiščemo v dveh nadstropjih ranjen-

VCl IIUIIll vv I - J

videla, njihove opreme, le mi v bližini štaba st nij
e d P p„jo lahko ogledali »Glavni 

stavnimi dedci.
je bil kar mali me

Štiri može bodrim, naj malo potečejo za menoj, 
zadevo sem namreč vzel za resno, no večina njih 
vem, že dolgo ni tekla, recimo zaradi dela, morda v 
službo, ker je bil spanček predolg. Dva zdrviva naj
višje in fant sredi pisarne na stolu pri odprtih vratih 
naju kar preseneti. Hudirja, kako je lahko biti reše
valec. ko ti tak problem pade pred oči. Fantu je šlo 
tnalo na smeh, pa kaj, kot mladega dečka ga vodim 
pod pazduho, da bi prehitel one z nižje reševalne 
akcije, pa smo bili kar enako hitri. In še hitreje se 
gnetemo na ozkih stopnicah s štirimi tovarišicami 
od RK. ki so prestregle te »ranjence«. Pisarne ob 
hodniku pa zaklenjene, prekleto.

Jesensko jutro je kar hladno, tam nekje brm.l -j. j 
tala, megla, zato smo svet zase, drugi nas pusti) y Jej
miru in pade povelje, da se nekje zberemo,
je bilo, iz treh tozdov, pa iz skupnih služb DL • . . *
L 1 k F1 rtiirrfnn r:t7f>n nhrht vrtri tvi n p L" P t()Vtt‘ ,kole se, pardon, razen ob'otvoritvi neke tovui,,^(l| 
nismo zbrali, pa se spet zlepa ne bomo niti za ^
žena, dan republike in podobno. Vsak tozd im^(j vC; 
svoje manire, ali »nesreče« nas nekoliko p°'

te|nekdanje stanje, ko smo bili skupen kolektiv- ^

a jo prvo besedo gasilci za morda 'er 
tirih: Kako se uporablja gasilske uP^jjvij^,

6r;E
Zdaj im

soča prisotnih: Kako se uporaoija gasiisM- -•> 
in za kaj. Čisto prav, taki podatki so bolj p023 , p: 
kot spomini na kako neumnost (recimopor°K(,t'
je čisto prav, da si možgane malo osvežimo- z^j;1|.

Ekipa prve pomoči na Vojkovi med akcijo. (Foto: Rudi Wapd)

Tako so izvedli svoj program: 
evakuacijo, pomoč ranjenim (za 
9 od enajstih soposkrbeli kar so
delavci. ker je samopomoč dobro 
delovala, tri pa so odpeljali naj
prej v Črnuški zdravstveni dom 
in od tam v bolnišnico), gasilci so. 
najprej sodelovali pri reševanju 
in nato organizirali požarno stra
žo. Delavce iz 3. in 4. nadstropja 
so reševali po drsnici, kar je letos 
uspelo še bolje kot lani pri prvem 
preizkusu.,

»Saj je vendar potres, na piano z njimi!«
Pograbijo stol, na sredi dvorišča se začne obye- 

zovanje ranjene roke. Enega fanta pošljem sedet 
na mrzli.beton, onim pa: »Dva obvezat, še onega.« 
»Ko imamo samo eno torbico«, pa je fant čakal, če 
bo še kaj zanj ostalo. Ta je bil pa ves blažen med 
ženskami, ki so pozneje nekako oba spravi le-v neko 
zaklonišče s pripombo: »Pisati bi moralo, da,je tu 
ambulanta.«

je primerno poskrbel tudi drugi mož in P'
kako se zavaruješ proti plinom ABH za>*S s;
lahko rekli, z demonstracijo plinske maske- je 
smo pa spet imeli - nobenega prerivanja, u virl “tMIIVJ- pel NpCl II1ICII - HUUCIlC^cl pici ivai.ij«’ ,0’
reč nataknil na pametno glavo, samo en P10, j|
1 jec, je bil dovol j, da je drugim to znanje kafP‘ 
glavo, če ne mimo.

In kaj smo 
če bi se v resni

(jf-’ ’pri tem spoznali? Presneto bi nJ ^ pi-
ni priliki tako počasi obračali- -l ,e|£

Po 

|i- r«f

Glavni pa je skomignil z rameni. Je kiks ali ne?
Možje iz TRS smo opravili svojo dolžnost. Sicer 

smo malo-tudi posegli na področje Rdečega križa 
toda obvestili so nas. bodite pripravljeni, če nas po
kličejo iz Krajevne skupnosti. Zakaj pa ne, menda

kot po nekem protokolu, sporočali o stajlD^^i
nato ukrepali. Skratka niti odstotek p01)1),',
ravnanja v primeru potrebe si 
pa imamo še čas. Učimo

usioies p , 
nismo pridub' 

se vedno. $
FRAN VOD


